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 با حضور  اعضای شورای شهر بندرعباس در مسجد
 امام موسی بن جعفر )ع( محله سه راه برق مطرح شد

 گلایه از نبود ایستگاه آتش نشانی 
تا کمبود سرانه ورزشی و فرهنگی

مدیرکل محیط زیست هرمزگان هشدارداد
کوتاه نمی آییم ، تعارف نداریم 

بازداشت کارمند متخلف بنیاد مسکن 
هرمزگان به اتهام اختلاس

تعمیر ۹ شناور در ایزوایکو

بخش درمانی نیازمند دیده شدن 
است
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و  مشکلات  ها،  چالش  زندگی شخصی،  کنار  در  که  هستند  کسانی  خیرین    
نیازهای شان ، نسبت به چالش ها و مشکلات سایر افراد جامعه بی تفاوت نبوده و 
با گذشت و فداکاری سعی دارند به هر نحو ممکن از مشکلات همنوعان خود بکاهند 
و شرایطی را فراهم آورند که همه افراد جامعه با برخورداری از برابری اجتماعی و 

بدون محرومیت زندگی کنند.

  پروژه ای که در این گزارش به آن پرداختیم تنها نمونه کوچکی از صدها پروژه خیر ساز 
هرمزگان در موضوعات مختلف ، اموزش و درمانی و عمرانی و . . . است که بعنوان یک 
 وظیفه اجتماعی و دینی و بدون هیچ چشم داشتی توسط خیرین سخاوتمند هرمزگان ساخته 
می شود اما به واسطه برخی کم مهری های خیلی جزئی موجبات دلسردی این یاوران کشور و 
ملت ایجاد می شود که در شماره های بعد روزنامه دریا بیشتر به این موضوع خواهیم پرداخت. 

رئیس دانشگاه پیام نور هرمزگان :

دانشگاه پیام نور آمادگی 
همکاری با صنایع را دارد

هوای پاک 
حق ما است 
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استاندار هرمزگان خبر داد

اختصاص 36 هزار 
میلیارد تومان تسهیلات 
و اعتبارات به هرمزگان 

بد قولی هایی که انگیزه خیرخواهانه را می کُشد 
متاسفانه این بد قولی ها از سوی دستگاه های اجرایی باعث می شود دیگر انگیزه ای برای کار خیر نداشته باشم 

 گــروه خبــر // مدیرعامل شــرکت 
کلیه  گفت:  بندرعبــاس  نفت  پالایش 
حساب های مالی و بانکی این شرکت در 
استان هرمزگان قرار دارد و مالیات ها و 
عوارض شرکت پالایش نفت بندرعباس 

نیز در این استان پرداخت می گردد. 
   بــه گــزارش خبرنگار دریــا ؛ مهندس 
هاشــم نامور با اشاره به چشــم انداز این 
 شرکت برای توسعه پایدار و توجه به ایفای 
مســئولیت های اجتماعی در رونق و رشد 
منطقه با توسعه سرمایه گذاری و درآمدزایی 
در هرمزگان افزود: کلیه حســابهای مالی 
و بانکی شــرکت پالایش نفت بندرعباس 
از ســال ۱۳۹۰ به اســتان هرمزگان منتقل 
شــده و مالیاتها و عوارض شرکت نیز بطور 
 کامل در این اســتان پرداخت می گردد، به 
گونــه ای که هیچگونه حســابی در دیگر 
شهرستانها و اســتانها نداشته و پرداختهای 
مالیاتی و عوارض بصورت مستمر در همین 

اســتان صورت می پذیرد و پیش از این نیز 
به اســتانداری هرمزگان اعلام شده است. 
وی بیان داشت: یکی دیگر از اقدامات موثر 
شرکت پالایش نفت بندرعباس توجه به رشد 
اقتصادی جامعه پیرامونی است و در همین 
راستا علاوه بر متمرکز کردن حسابهای بانکی 
و پرداختهای مالیاتی، این شرکت با حداکثر 
بهره گیری از تــوان بازرگانی و بازارهای 
داخلی استان، کالا، اجناس و خدمات مورد 
نیاز خود را از استان هرمزگان تامین می کند. 
مدیر عامل شرکت پالایش نفت بندرعباس 
گفت: یکی از اهداف کلان احداث پالایشگاه 
نفت بندرعباس در استان هرمزگان شکوفایی 
 اقتصاد، توســعه و بهبود زیرســاخت ها، 
کمک به رشد همه جانبه استان و خصوصاً 
اشــتغال زایی و جذب نیروهای بومی بوده 
است که تاکنون در کلیه مراحل جذب نیرو 
از سال ۱۳۹۰ تاکنون حتی الامکان و قریب 
اتفاق نیروهای جذب شــده از طبقه جوانان 

بومی اســتان بوده اند، بنحوی که آمار ۹۰ 
درصدی نیروهای بومی شــاغل در شرکت 
پالایش نفــت بندرعباس مبین این موضوع 
می باشــد. مهندس نامــور تصریح کرد: از 
دیدگاه شرکت پالایش نفت بندرعباس تعهد 
 ســازمانهای صنعتی به جامعه چند وجهی 
می باشــد و این شــرکت در جایگاه یک 
مجموعه صنعتی پیشرو همواره تلاش نموده 
است در کنار رسالت و مسئولیت اصلی خود 
که تأمین انرژی و فرآورده های نفتی مورد 
نیاز کشور می باشد به موضوع مسئولیت های 
اجتماعی نیز بــه عنوان یک وظیفه در قبال 
محیط طبیعی و اجتماعی نگاه ویژه داشــته 
و در این راســتا تاکنون اقدامات متناسب و 
گسترده ای در جهت حفظ، مراقبت، توسعه و 
تقویت امکانات آموزشی، درمانی، فرهنگی، 
 مذهبی، معشیتی، اجتماعی، زیست محیطی 
و ... در جامعه ای که در آن فعالیت می نماید 
انجام داده اســت که از آن جمله می توان به 

ساخت مدرسه، احداث خوابگاه دانشجویان، 
ساخت مجموعه فرهنگی و ورزشی،ساخت  
آزمایشگاه مهندسی در دانشگاه، ساخت و 
توسعه اماکن ورزشی، ساخت سرپناه برای 
نیازمندان، توسعه راهها، ساخت بیمارستان 
تخصصی کودکان که اکنون در حال احداث 
است، توســعه اماکن مذهبی، ارائه خدمات 
حمایتی و مشــارکت در امور خیریه و .... 

اشاره نمود.

مدیرعامل شرکت پالایش نفت بندرعباس : 

هیچگونه حساب بانکی و پرداخت مالیات خارج از استان هرمزگان نداریم

صفحه 1 را بخوانید

مدیرعامل شرکت پالایش نفت بندرعباس : 

هیچگونه حساب بانکی و پرداخت مالیات خارج از استان هرمزگان نداریم

 

گروه خبــر // مدیــرکل امورمالیاتي 
درمانی،  گفــت: »خدمــات  هرمزگان 
خدمات  پیشــگیری،  و  تشــخیصی 
توانبخشــی و حمایتــی و خدمــات 
آرامستان ها«، مشمول مالیات و عوارض   

نمی باشد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛  شاکررضامریدی 
افزود: به موجب جزء )۱( بند )ب( ماده )۹( 
قانون مالیــات بر ارزش افــزوده مصوب 
۱4۰۰/۰۳/۰2 »خدمات درمانی، تشخیصی 
و پیشگیری، خدمات توانبخشی و حمایتی 
و خدمات آرامســتان ها«، مشمول مالیات 
و عوارض قانون یاد شــده نمی باشد. بدیهی 
اســت خدمات ارائه شــده مذکور از سوی 
کلیه ارائه دهندگان خدمات یاد شده از جمله 
بیمارستان ها، مشمول مالیات و عوارض قانون 
یاد شده نمی باشــد. مدیر کل امور مالیاتی 
هرمزگان همچنین ضمن قدردانی  از مشارکت 
مودیان در پرداخت مالیات بر ارزش افزوده، 

گفت: این نوع مالیات مصداق واقعی عدالت 
مالیاتی است که هیچ باری بر دوش تولیدکننده 
نمی گذارد و مصرف کنندگان با توجه به میزان 
مصرفشــان مالیات پرداخت می کنند، ضمن 
آنکه حدود یک ســوم آن خــرج عمران و 
آبادانی شهرها تا دورترین نقاط محروم استان 
می شــود و به عبارتی باعث توسعه متوازن 
می گردد.مریدی افزود: اطلاع رسانی صحیح و 
به موقع از نحوه مصارف درآمدهای مالیاتی 
و تبیین و تشریح کارکردها و آثار پرداخت 
مالیات موجب همکاری و مشارکت بیشتر 
مردم شــده و اگر چنین حســی در مردم به 
وجود آید که اخذ مالیات به  وسیله دولت در 
راستای ساختن فردایی بهتر برای شهروندان 

و فرزندانشــان است، تمایل و رغبت ایشان 
برای پرداخت مالیات بیشتر می شود.مدیرکل 
امور مالیاتی هرمزگان خاطرنشان کرد: از ۹ 
درصد مالیات بر ارزش افــزوده، 5 درصد 
مالیات، یک درصد سهم سلامت و ۳ درصد 
عوارض اســت که مالیات و سهم سلامت به 
خزانه واریز تا براساس قانون بودجه هزینه 
گــردد و ۳ درصد عوارض مالیات بر ارزش 
افزوده وصول شــده در ســطح اســتان بر 
اساس جمعیت هر شهر و روستا به صورت 
 ماهیانه تقسیم و به حســاب شهرداری ها ، 
دهیــاری هــا و فرمانــداری مناطقی که 
روستاهای شــان فاقد دهیاری هستند، در 

سطح استان واریز می گردد.

مدیرکل امورمالیاتي هرمزگان خبرداد

 خدمات درمانی ، تشخیصی و پیشگیری ، توانبخشی ، حمایتی 
و آرامستان ها ، مشمول مالیات و عوارض نیستند

صفحه 2 را بخوانید

گروه خبر //  در هفدهمین سمپوزیوم روابط عمومی کشور که در سالن همایش های صدا و سیما برگزار شد ، 
از روابط عمومی های برتر سال تقدیر شد .

  به گزارش خبرنگار دریا ؛ در بخش اول این سمپوزیوم ، ده مدیر روابط عمومی برتر سال معرفی شدند که در این بین 
با اهدا لوح و تندیس مدیر روابط عمومی شرکت صبا فولاد خلیج فارس به عنوان مدیر روابط عمومی برتر معرفی شد .
در بخش دوم این سمپوزیوم و در بررسی تخصصی بخش های مختلف روابط عمومی ، لوح و تندیس روابط عمومی 

برتر در حوزه ارتباطات رسانه ای به روابط عمومی شرکت صبا فولاد خلیج فارس اهدا شد. 

معرفی مدیر روابط عمومی صبا فولاد خلیج فارس 
به عنوان مدیر روابط عمومی برتر کشور 

گام بلند فولاد هرمزگان در تحول دیجیتال با برگزاری رویداد »علم داده«
گروه گزارش// شرکت فولاد هرمزگان به منظور تحول 
دیجیتال و بهره برداری از ظرفیت های علم داده، اقدام 
به برگزاری نخســتین رویداد در این حوزه با عنوان 

»علم داده« کرده است.
    ایــن رویداد که به مدت ســه روز و با همکاری پارک 
علم و فناوری هرمزگان از تاریــخ 2۸ تا ۳۰ دی ماه در 
شــهر بندرعباس برگزار می شود. شامل سمینار، کارگاه و 
مسابقه به صورت حضوری و غیرحضوری است و فرصتی 
را در اختیار علاقه مندان به علم داده می دهد تا بتوانند در 
حوزه های تحلیل داده، هوش مصنوعی، داده کاوی، انتقال 
تجربه و غیره به ارتقای سطح دانش خود بپردازند. در این 
مورد گفت وگویی با شاهین زارع، مدیر متالورژی و طراحی 
و توسعه محصولات فولاد هرمزگان و دبیر اجرایی رویداد 
انجام داده ایم .شاهین زارع، دبیر اجرایی رویداد علم داده، 
برگزاری این رویداد را در راستای اهداف و استراتژی های 
شــرکت فولاد مبارکه در مباحث هوشمند سازی، تحول 
دیجیتال و حرکت شــرکت های زیرمجموعــه  آن مانند 
فولاد هرمزگان برشــمرد و افزود: آشنایی پژوهشگران و 
شرکت های دانش بنیان با مضمون علوم داده، طرح مباحث 
جدید و آشنایی رهبران و مدیران شرکت فولاد هرمزگان 
با مباحث علوم داده و هوشمندســازی، آشــنایی مدیران 
شرکت های بزرگ صنعتی در منطقه جنوب کشور ) استان 
هرمزگان( با این مباحث، طرح نیازهای این حوزه در آینده 
و جهت دهی به شرکت های دانش بنیان و دانشگاه های سطح 
اســتان برای ورود به حوزه علوم داده از جمله اهداف این 
رویداد است.وی ادامه داد: هوشمند سازی درصنعت فولاد 
مقوله ای است که شرکت های بزرگ فولادی در دنیا به آن 
ورود پیدا کرده اند و دستاوردهای خوبی از آن را در بهبود 
خدمات، کســب و کار، بهروری تولید، کاهش هزینه ها و 
افزایش راندمان را کســب کرده اند. در همین راستا فولاد 
هرمزگان نیز به دنبال آن اســت تا با برنامه ریزی مناسب 
در این مســیر قدم گذاشــته تا به این اهداف دست یابد.
زارع در پاســخ به این سوال که چه کسانی در این رویداد 
 شرکت خواهند کرد گفت: مشارکت کنندگان در این رویداد، 
دانشــگاه ها، شــرکت های دانش بنیان، مراکز پژوهشی، 
گروه های خلاق دانشجویی، نخبگان صنعتی هستند.مدیر 
متالورژی و طراحی و توسعه محصولات فولاد هرمزگان 
درباره نحوه برگزاری این رویداد گفت: مشارکت در رویداد 
علم داده به دو صورت حضوری و مجازی برای علاقه مندان 
در نظر گرفته شــده ضمن اینکه در جریان برگزاری این 
رویداد نیز برپایی کارگاه ها و اجرای مسابقه نیز پیش بینی 
شده اســت.دبیر اجرایی رویداد علم داده درباره حمایت 
فولاد هرمزگان از طرح های برتر گفت: این شرکت در نظر 
دارد تا از طرح های برتــر تقدیر به عمل آورد و چنانچه 
طرح های مذکور در مسیر حرکت هوشمندسازی شرکت 
باشند قطعا مورد حمایت های بعدی نیز قرار خواهد گرفت.

زارع به محورهای برپایی این رویداد اشاره کرد و گفت: این 
رویداد دارای چهار محور به شرح زیر است: 

• علم داده و تحول دیجیتال
• داده کاوی به عنوان سرویس فناوری اطلاعات

• جایگاه علوم داده در فولاد هرمزگان
• نگهداری پیشگیرانه با استفاده از هوش مصنوعی

دبیر اجرایی رویداد داده به موضوعات و ســر فصل های 
کارگاه ها اشاره کرد: 

• استراتژی و مدیریت داده در سازمان که توسط کارشناس 
ذی ربط ارائه می شود

سرفصل های آن: 
۱.ضرورت مدیریت داده به عنوان یک دارایی سازمانی
2.الزامات مدیریت داده به عنوان یک دارایی سازمانی

۳.رویکرد مدیریت داده از گذشــته تاکنون ) نقاط تمرکز، 
دانش لازم (
4.انواع داده

5.پاسخ به نیازهای داده ای تحلیلی ) از BI تا علم داده (
۶.رویکرد قابلیت محور برای مدیریت داده

• حل یک مســئله تحلیل داده از صفر تا صد مبتنی بر 
متدلوژی TDSP که توسط پژوهشگران دانشگاهی ارائه 

می شود
  سرفصل های آن: 

۱.چارچوب تعریف یک پروژه علم داده
2.شناخت مراحل اجرای آن
۳.اسناد و مدارک مورد نیاز

4.چگونگی دستیابی و ساخت دیتاست
5.پاکسازی و آماده سازی دیتاست

۶.تعریف متریک های ارزیابی
۷.انتخاب کتابخانه و زبان مناسب

۸.انتخاب الگوریتم مناسب
۹.پیاده سازی مدل طراحی شده

۱۰.بصری سازی نتایج
۱۱.ارزیابی نتایج مدل

۱2.روش تهیه گزارش نهایی پروژه
• کسب و کارهای جدید و علم داده که توسط متخصص 

مربوطه ارائه می شود
  سرفصل های آن: 

۱.حوزه هایی از علوم داده که می توان در آنها کار کرد؟
2.چــه تخصص هایی در علم داده و هوش مصنوعی باید 

داشته باشیم؟
۳.چگونه یک کســب و کار هوش مصنوعی را راه اندازی 

کنیم؟
4.چگونه تیم سازی کنیم؟

5.استارتاپهای موفق هوش مصنوعی را بیشتر بشناسیم؟
۶.چه موارد قانونی را باید بدانیم؟

• مزایای اســتفاده از راهکارهای ابری در پیاده ســازی 
سیستم های هوش تجاری و پردازش کلان داده که توسط 

کارشناس صنعتی مربوطه ارائه می شود.
• ادامه کارگاه کسب و کارهای جدید و علم داده.

•  تشریح جزییات مسابقه اصلی.
زارع به برگزاری مســابقات در جریان برپایی این رویداد 
اشاره کرد و گفت: مسابقات به دو گروه، مسابقه روزانه و 

مسابقه اصلی تقسیم بندی شده است.
•  مسابقه روزانه: 

از اساتید پیرامون ارائه هایی که انجام می شود سوالاتشان 
جمع آوری شده.

سوالات به صورت گزینشی انتخاب می شود که ترکیبی از 
چندگزینه ای، جای خالی و تشــریحی است و سوالات با 
یک بارم بندی مشخص انتخاب می شوند که در پایان سه 
روز جمعا به عدد ۱۰۰ برسد. سوالات در پلتفرم مربوط به 
مسابقات)DaTaSTarT.Ir( در قالب یک فرم در ابتدای 

هر روز برای شــرکت کننده ها ارسال می شود و برای روز 
اول و دوم تا ساعت ۸ شب فرصت پاسخی دهی دارند اما 
برای روز سوم تا ساعت 2 عصر فرصت پاسخ دهی دارند.
بعد از ســه روز جمع امتیاز های شرکت کننده ها محاسبه 
می شود و به دو نفر برتر که بیشترین امتیاز را کسب کرده 

باشند ربع سکه بهار آزادی اعطا می گردد.
  مسابقه اصلی: 

مســابقه از داده های خط تولید شــرکت فولاد هرمزگان 
می باشد.

داده های ۳ ســاله مربوط به تولید تختال ها که به صورت 
یک دیتاســت به همراه ویژگی ها و شناســنامه آنها در 
 پلتفرم مســابقه )DaTaSTarT.Ir( قرار می گیرند و از 
شــرکت کننده ها خواسته می شود یک ارتباط منطقی بین 
داده ها و خطاهای ثبت شده مربوط به فرآیند تولید تختال 

را پیدا کنند. 
در مرحله اول شرکت کنندگان باید مشخصات تیمی خود 

را ثبت کنند.
در مرحله دوم، دیتاست، شناســنامه و قوانین مسابقه را 
دریافت می کنند.در نهایت نتایج و کدها را به همراه گزارش 
چگونگی انجام کار را در پلتفرم بارگزاری می کنند.شروع 
مسابقه بعد از آخرین ارائه روز ۳۰ دی که توضیح شرایط 
مسابقات اســت آغاز شده و شرکت کنندگان تا ۱5 بهمن 

برای ارسال پاسخ های خود مهلت دارند.
 از بیــن 5 راهکار برتر، در تاریــخ 2۰ بهمن ماه داوری 

آنلاین انجام می شود و به دو تیم برتر سکه داده می شود.
)با توجه به روند مسابقات امکان تمدید نیز وجود دارد.(

داوری راهکارهای ارسال شده در کمیته فنی رویداد انجام 
می گیرد.

  مدیر متالورژی و طراحی و توســعه محصولات فولاد 
هرمزگان درباره برگزاری رویدادی مشــابه این در کشور 
گفت: با عنــوان خاص داده در صنعــت فولاد، مباحث 
هوشمند سازی و تحول دیجیتال رویدادهای مختلفی در 
سطح کشور برگزار می شــود ضمن اینکه شرکت فولاد 
مبارکه در این امر پیشرو بوده و اقدامات بسزایی را نیز در 

این زمینه انجام داده است.
   زارع در پایان گفت: هر چند که چرخه عمر فناوری های 
کلیدی در صنعت فولاد بالاست اما تغییر در ریز فرآیندها 
و فعالیت های کلیدی، به ســرعت به روزرسانی می شود 
 ضمن اینکه تمایل شــرکت های فولادی به منظور کاهش 
هزینه ها و افزایش بهره وری نیز رو به افزایش بوده است. 
از این رو شــرکت فولاد هرمزگان با برگزاری این رویداد 
به دنبال آن اســت تا به طور جدی به این مباحث ورود 

پیدا کند.
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نهمین گشت دریایی کاوشگر خلیج فارس آغاز شد 
   گــروه خبر //  نهمین گشــت دریایی »کاوشــگر خلیــج فارس« 
) PGE  22۰۱ ( در راســتای برنامه پایش بلند مدت خلیج فارس و دریای 
عمان، برای مدت یک ماه در بندر بوشــهر آغاز شد.  عضو هیات علمی و 
مدیــر برنامه  کلان پایش اقیانوس شناســی خلیج فــارس و دریای عمان 
 پژوهشــگاه در این باره گفت: در این گشــت دریایی محققان پژوهشگاه 
بــا  تمرکز بر چالــش های پیــش روی خلیج فارس و دریــای عمان بر 
 روی موضوعاتــی نظیــر ارزیابی وضعیت زیســتگاه هــای مرجانی در  

خلیــج فارس، وضعیت بیوژئوشــیمی لایه کم اکســیژن در دریای عمان، 
ســنجش آلاینده های آلــی پایدار و ســموم در آب و رســوب،  پایش 
پســتانداران دریایی، ارزیابی شناورزی ها و کفزیان دریایی، صحت سنجی 
داده های ســنجش از دور برای منطقه خلیج  فــارس و دریای عمان، تاثیر 
اختلاط زمســتانی ســتون آب بر ویژگی های فیزیکی و شیمیایی آب در 
خلیج فارس و دریای عمان و  میزان اســیدی شــدن آبهای جنوبی کشور 
در اثر نشــر جهانی گاز دی اکسید کربن در اتمسفر، مطالعات خود را انجام 
خواهند داد.ابوالفضل صالح افزود: در این گشت تحقیقاتی بیش از ۹۰ نقطه 
در خلیج فــارس، تنگه هرمز و دریای عمان در حــد فاصل اروند رود تا 
خلیج  چابهار مورد سنجش و نمونه برداری قرار خواهد گرفت. وی تصریح 
کرد: نتایج این گشــت دریایی ضمن پردازش و انتشار در قالب ۱5 پروژه 
 تحقیقاتی مشخص توسط ۱5 تیم  پژوهشی، به همراه نتایج به دست آمده در 
 گشت های مربوط به برنامه پایش، در جهت شناخت کامل ویژگی های محیطی  

 خلیج فارس و دریای عمان برای حفاظت و بهره برداری بهینه از منابع زیستی و 
غیر زیســتی آنها مورد اســتفاده قــرار خواهد گرفت. به گــزارش ایرنا ؛ 
 این گشــت دریایــی با مشــارکت و حمایت مالی صندوق ملی توســعه 
محیط زیست و نظارت سازمان حفاظت محیط  زیست کشور توسط پژوهشگاه 

ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی و از 2۱ دی ماه آغاز شده است.

شهردار بندرعباس : 
 حضور در محلات فرصت مناسبی 

برای شناخت مشکلات منطقه می باشد
 گروه خبر // شهردار بندرعباس گفت: توجه به مناطق کمتر توسعه یافته 
 در راســتای عدالت محوری در محلات یکی از اولویت های شهرداری 
می باشد.به گزارش خبرنگار دریا ، مهدی نوبانی و اعضای شورای اسلامی 
شهر بندرعباس با حضور در مسجد موسی بن جعفر)ع( با اهالی محله سه راه 
برق دیدار و گفتگو کردند و شهروندان ساکن در این محله به بیان مشکلات 
و معضلات شهری در منطقه خود پرداختند.مهدی نوبانی دراین دیدار گفت: 
 ارتقاء و توســعه محلات یکی از مهم ترین موضوعات مدیریت شهری 
می باشــد و حضور در محلات فرصت مناسبی برای شناخت مشکلات 
منطقه است.شهردار بندرعباس افزود: محلات قدیمی هویت شهر هستند و 
با همکاری و همراهی تمام دستگاه های اجرایی مربوطه به دنبال توسعه این 
محلات هستیم.نوبانی گفت: در بودجه سال آینده شهرداری اعتباری برای 
حل مشکل محلات کمتر توسعه یافته در نظر گرفته شده است. نوبانی گفت: 
برنامه های فرهنگی ورزشی خوبی را برای محلات تدوین کرده ایم  که با 

همکاری هیات های ورزشی در سطح محلات انجام می شود.

عباس مویدی 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان شد 

  گروه خبر // عباس مویدی با حکم وزیر جهاد کشاورزی به عنوان 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان منصوب شد. ساداتی نژاد وزیر 
جهاد کشاورزی در حکمی عباس مویدی را به عنوان رئیس سازمان 
جهاد کشــاورزی هرمزگان منصوب کرد.وی تا پیــش از این معاون 
سازمان و مدیر جهاد کشاورزی میناب بوده و مدیریت جهادکشاورزی 
رودان و بستک را نیز در کارنامه دارد.به گزارش فارس ؛ علی باقرزاده 

مسئولیت این سازمان را در سال های اخیر بر عهده داشت.

خبر

خبری

سه شنبه 28 دی 1400

15 جمادی الثانی 1443

سال بیست و یکم شماره 3799

   
سرمقاله

  در حالی از فردا 2۹دی هفته هوای پاک آغاز می شــود که مدیرکل محیط 
زیست هرمزگان نیز روز گذشته در جمع خبرنگاران به ارائه آمارهایی تامل برانگیز 
اقدام کرد. مسیحی در این جلسه گفت:در حال حاضر 2.۸ مترمربع سرانه فضای 
سبز در شهر بندرعباس داریم که طبق طرح تفصیلی بایستی به ۸مترمربع برسد که 
براساس قانون هوای پاک بایستی در شهرهای بالای 5۰هزار نفر به ۱5مترمربع 
فضای ســبز به ازای هر نفر در شهرها برسد. این بیان مقام ارشد محیط زیست 
استان نشان می دهد فرســنگ ها فاصله تا رسیدن به فضای سبز استاندارد در 
قطب تجارت و اقتصاد ایران داریم. متاسفانه در این سال ها مشاهده کرده ایم در 
برخی موارد نه تنها اقدامی برای افزایش قابل توجه فضای سبز در شهر بندرعباس 
صورت نگرفته، که از آن طرف تغییر کاربری از فضای سبز به تجاری و... را شاهد 
بوده ایم که نمونه آن تغییر کاربری فضای سبز به تجاری مسکونی در کمیسیون 
ماده 5 در کوی شــفای بندرعباس بود که علی رغم تجمعات اعتراضی اهالی و 
شکایات ساکنان و انعکاس چندباره ای رســانه ها در آن زمان و ورود شورای 
شهر هم به این قضیه ، اما با نهایت تاسف این حق قانونی و خواسته مردم محقق 
نشد و ساختمان تجاری مسکونی ساخته شد و بعد هم اعلام شد چند ده متر آن 
طرف تر در ضلع جنوب غربی پشت بازارچه امام حسین علیه السلام فضای سبز 
جایگزین درنظر گرفته شده است که آن فضای سبز هم اجرایی نشد. در بندرعباس 
بدلیل جایگاه اقتصادی و تجاری آن، چندان به موضوعات فضای سبز، آموزشی، 
فرهنگی، ورزشی و... توجهی نمی شود و تمام نگاه های مسئولان به زاویه تجاری 
آن است و به همین دلیل هم می بینیم در این بخش ها کاستی هایی وجود دارد. 
اهمیت فضای سبز بر هیچکس پوشیده نیست و نه تنها در شهر بندرعباس با کمبود 
فضای سبز مواجهیم که حتی در صنایع غرب که آلودگی هایش بر سر سواحل، 
روستاها و شهرهای اطراف نیز سرازیر می شود، اما کمبود شدید فضای سبز مشهود 
است و حتی بنگاه های اقتصادی فعال در این منطقه، در راستای انجام مسئولیت 
های اجتماعی شان چندان اقدامی برای رفع نیازها و کمبودها انجام نمی دهند و 
ساکنان همسایه این صنایع مجبورند آلودگی، ترافیک، گرانی مسکن و.... را متحمل 
شوند وبه انواع بیماری ها مبتلا شوند و هیچ نهادی و صنعتی خود را در این حوزه 
پاسخگو نمی داند. از آن طرف حتی پرونده هایی که در مراجع قضایی در این حوزه 
تشکیل می شود و مدیرکل محیط زیست هرمزگان مدعی است تا حصول نتیجه 
پیگیری های لازم را دارد وسکوت نمی کند و کوتاه نمی آید  وبا صنایع و....آلاینده 
هم تعارف ندارد، اما از نتایج این پرونده ها چندان اطلاع رسانی نمی شود وبرخی 
از پرونده ها هم آنطور که برخی از رسانه روز گذشته در این نشست خبری به آن 
اشاره داشتند، مختومه شدن برخی پرونده ها بود که البته مدیرکل محیط زیست از 
نتیجه نهایی آن اظهار بی اطلاعی کرد. ساحل بندرعباس همچنان آلوده است و. 
شناگاهی رسمی نداریم و پرچم های هشداری هم نصب نشده است . برای داشتن 
هوای پاک که حق قانونی هر شهروندی است،بایستی تمامی دستگاه ها و صنایع 
و... احساس مسئولیت کنند و برای تحقق آن تلاش شود و اگر شائبه هایی در نوع 
رسیدگی به پرونده ها نیز وجود دارد شفاف سازی شود. اگر صنعتی مانند توانیر 
ونفت فلات قاره به گفته مدیرکل محیط زیست سالها به عنوان صنایع آلاینده مطرح 
می شوند ، بایستی بررسی شود که چرا این صنایع همچنان آلاینده است و چرا به 
توانیر گاز مورد نیازش در استانی که گاز خیز است و صادرات گاز هم دارد، داده 
نمی شود تا آلاینده نماند و مردم از آلودگی اش متضرر نشوند.برای اینگونه موارد 

بایستی پاسخ های قانع کننده ارائه شود که تاکنون نشده است.
    علی زارعی

هوای پاک حق ما  است 

گروه خبر // اســتاندار هرمزگان گفت: در سفر 
اســتانی آیت الله دکتر رئیسی، رئیس جمهوری 
اسلامی ایران به استان هرمزگان، ۱۴۵ مصوبه با 
اختصاص بیش از ۲۲ هزار میلیارد تومان در بخش 
اعتبارات، بیش از ۱۴ هزار میلیارد تومان در بخش 
تسهیلات و یک میلیارد دلار در بخش ارزی، برای 

این استان مصوب شد.
  به گزارش خبرنگار دریا ، مهندس مهدی دوســتی 
عنوان کرد: ســفر آیت الله دکتر رئیسی ریاست محترم 
جمهوری اسلامی ایران به استان هرمزگان، ۱45 مصوبه 
داشت و ۶۶۰ طرح هم مشمول تسهیلات حمایتی شد 
که نشان از نگاه ویژه رئیس جمهور به استان هرمزگان 
اســت. وی ادامه داد: بیش از 22 هزار میلیارد تومان 
در بخش اعتبارات، بیــش از ۱4 هزار میلیارد تومان 
در بخش تسهیلات و یک میلیارد دلار هم در بخش 
ارزی در ســفر رئیس جمهور، برای استان هرمزگان 

مصوب شــد. به گفته دوستی، مهمترین سرفصل های 
مصوبات این سفر تمرکز ویژه بر شیلات و کشاورزی، 
گازرسانی و زیرساخت های راه ها و تامین آب شهر ها 
و روستا های استان هرمزگان بود.استاندار هرمزگان در 
خصوص ســاخت پل خلیج فارس هم گفت: در این 
خصوص دو جلســه برگزار شد که مقرر شد ساخت 
این پل بصورت تهاتر با نفت انجام شود. دوستی افزود: 
برای ساخت این پل 2۸۰ میلیون یورو اعتبار نیاز است 
که در بخش اول ۱۰۰ میلیون یورو دیده شده که با آن 
می توانیم طرح را به پیش ببریم. وی گفت: اگر مصوبات 
این پل در وزارت نفت و شورای اقتصاد تصویب شود 
عملیات ساخت آن تا قبل از پایان سال جاری، آغاز 
می شود.استاندار هرمزگان در خصوص ساخت منازل 
آســیب دیده از زلزله دو ماه پیش در بخش فین هم 
گفت: با قول مساعد رئیس جمهور برای تامین اعتبار، 
بخشی از خانه های مردم را تا آخر بهمن و بخش دیگر 
را تا آغاز سال ۱4۰۱ تحویل می دهیم.به گفته دوستی، 
اعتبار ساخت این منازل تامین شده است و آماده واریز 

آن به حساب های استان هستیم.
   وی در پاسخ به این سوال مجری برنامه که هرمزگان 
غنی اســت، ولی از لحاظ شــاخص فقر و فلاکت در 
رتبه های اول کشــور قرار دارد، گفت: عوامل فقر در 
هرمزگان را باید در دلایل مختلفی جســتجو کرد که 
کمبود زیرســاخت ها همچون آب یکی از آن هاست. 
استاندار هرمزگان گفت: قبل از بارش ها چندصد روستا 
در هرمزگان با تانکر آبرسانی می شد که انرژی زیادی 

از استان می گیرد و در تلاشیم با توجه به قول مساعد 
وزیر نیرو این مشــکل را برطرف کنیم. دوستی افزود: 
برخی مشکلات در برنامه های اشتغال هم فقر را تشدید 
کــرده و در صنایع بزرگ به ازای هر یک میلیون دلار 
ســرمایه گذاری تقریباً یک شغل ایجاد شده است که 
در نتیجه کمک زیادی به اشــتغال نمی کند. استاندار 
هرمزگان چالش محدودیت بــه کارگیری نیروهای 
بومی  را نیز از دیگر مســائل پیش روی استان دانست 
و گفت: در خصوص این موضوع با دســتور و تاکید 
رئیس جمهــور مبنی بر اولویت به کارگیری نیرو های 
بومیِ اســتان هرمزگان، امیدواریم اتفاقات خوبی رقم 
بخورد. دوســتی، نبود زنجیره پایین دستی و زنجیره 
ارزش صنایــع بزرگ در هرمزگان را مشــکل دیگر 
استان دانست و گفت: به عنوان مثال در صنعت فولاد 
در بخش های ابتدایی همچون شمش متوقف شده ایم 
درحالــی که این تولیدات می تواند بــه ورق و لوله و 
زنجیره پایین دستی تبدیل شود و ارزش افزوده بالایی 
رقم بزند. وی گفت: برنامه های خوبی برای رفع فقر در 
استان درنظر گرفته شده است و تمرکز بر ۱۳۰ روستا 
و 4۶ محله حاشیه ای استان هم جز برنامه هایی است 
که امیدواریــم با تامین منابع لازم و تمرکز بر محلات 
فقیر نشین، بخشی از مشکلات آن ها حل شود. استاندار 
هرمزگان افزود: مردم هرمزگان از قدیم، شغل تاریخی 
در زمینه صیادی و تجارت داشتند و اکنون اتفاقاتی که 
در حــوزه صیادی افتاده، چالش هایی را در خصوص 

ذخایر آبزیان ایجاد کرده است.

  دوستی گفت: بر اساس مصوبات این سفر، به استان 
اختیاراتی برای ســاماندهی این وضعیت داده شده و 
تصمیم گرفتیم سه مرکز جایگزینی ذخایر دریایی در 
سه نقطه اســتان ساخته شود که این موضوع می تواند 
به تقویت ذخایر آبزیان کمک کند. وی، ســاماندهی 
شــناور های غیرمجاز صیادی را از دیگر تصمیمات 
عنــوان کرد و گفت: مجاز شــدن بخــش زیادی از 
شــناور های بدون مجوز نیز می تواند کار صیادی را 
برای مردم هرمزگان راحــت تر کند و باید در جهت 
انضباط بخشــی به شــناور ها گام برداریم. استاندار 
هرمزگان گفــت: اکنون تمرکز جمعی در اســتان بر 
پیشرفت دریامحور شکل گرفته است و نماینده محترم 
ولی فقیه در هرمزگان و نمایندگان مردم هرمزگان در 
مجلس شواری اسلامی هم در این مورد هم نظر و هم 
صدا هستند.دوســتی در خصوص الزام صنایع بزرگ 
برای ایفای مســئولیت اجتماعی هم گفت: اولین الزام 
به صنایع برای ایفای مسئولیت های اجتماعی، تکمیل 
صنایع پایین دستی است و باید خوشه های صنعتی و 
خدماتی را از داخل اســتان استفاده کنند. وی افزود: 
حتی نان و لباس کار برای برخی از صنایع هم از بیرون 
استان تامین می شود و برخی صنایع مالیات را در بیرون 
استان پرداخت می کنند. استاندار هرمزگان گفت: هم در 
بحث انتقال حساب ها و هم در پرونده های مالیاتی، حق 
آلایندگی و استفاده از ظرفیت های درون استانی، رئیس 
جمهور دستورات صریحی دادند و کار نظارت هم بر 

عهده استانداری هرمزگان گذاشته شده است.

استاندار هرمزگان خبر داد

اختصاص 36 هزار میلیارد تومان تسهیلات و اعتبارات به هرمزگان 

گــروه خبر // دکتــر منصور 
فرهادی رئیس دانشگاه پیام نور 
با بیان اینکه یکی از  هرمزگان 
برنامه ی دانشگاه  اولویت های 
از  دانشگاه  سهم  که  است  این 
و صنایع  تحقیقاتی  درآمدهای 
غرب هرمزگان باید افزایش پیدا 
کند، گفت: دانشگاه پیام نور با 
اتکا به نیروهای علمی و مجرب 
آمادگی همــکاری با صنایع و 

تمام نهادهای علمی دارد.

  به گــزارش خبرنــگار دریا ؛ 
دکتر فرهادی با اشــاره به اینکه 
 برای دانشــگاه پیام نور هرمزگان 
چشم اندازی ترسیم کرده ایم، خاطر 
نشان کرد: برای رسیدن به جایگاه 
واقعی و مطلوب در ســطح کشور 
فاصله ی زیادی وجود دارد ولی 
با وجود نیروهای علمی و توانمند 
 و با توکل به خداوند متعال به آن 
نقطه ی مطلوب و ایده آل حرکت 
خواهیم کرد و بــه نتیجه دلخواه 

خواهیم رسید.
  وی، اظهار داشت: هرمزگان دارای 
ظرفیت و سرشار از منابع است که 
 در بحث اقتصــاد دریا محور نیز 

 طــرح هــای بســیار خوبــی 
برنامه ریزی کرده ایم که در آینده 
نزدیک بیشتر صحبت خواهیم کرد 
و در حال حاضــر بدنبال ایجاد 
دبیرخانه اقتصــاد دریا محور در 

دانشگاه پیام نور هستیم.
  رئیــس دانشــگاه پیــام نور 
هرمــزگان در بخــش دیگری از 
 ســخنان خود با تشکر از خیرین 
نیک اندیش، اظهار داشت: برنامه و 
 دیدارهای جهت تقدیر و تشکر از 
حمایت های خیرین در حوزه های 
مختلف در استان خواهیم داشت و 
از ایــن به بعد بارگــذاری بخش 
خیرین و صنایع در سایت دانشگاه 

راه اندازی می شود.
   گفتنی اســت ؛ منصور فرهادی 
استان  نور  پیام  دانشــگاه  رئیس 
هرمــزگان دارای دکترای فیزیک 
هســته ای و عضو هیئت علمی 
دانشگاه اســت که برنده دو مدال 
نقره المپیــاد اختراعات جهان در 
سال 2۰۱۶ در کشور کره جنوبی 
و ســال 2۰2۱ در ژنو سوئیس و 
چهــار ثبت اختراع ملــی نیز در 
کارنامــه دارد،  و مجری چندین 
طرح تحقیقاتی بزرگ در کشــور 
و پژوهشگر برتر  در سال ۱۳۹۶ 
اســت و نویسنده چندین کتاب و 

مقاله علمی می باشد.

رئیس دانشگاه پیام نور هرمزگان :

دانشگاه پیام نور آمادگی همکاری با صنایع را دارد  گروه خبر // نه شناور در مجتمع کشتی سازی و صنایع 
فراساحل ایران در بندرعباس درحال تعمیر است.

   به گزارش خبرنگار دریا ؛ مدیر ایمنی مجتمع کشتی سازی 
و صنایع فراســاحل ایران در بندرعباس گفت: این شناور ها 
در اندازه متوسط شــامل بارج، لندینگرافت، کشتی های فله 
بر و فرآورده بر اســت که با سرعت و بالاترین کیفیت تعمیر 
می شوند.وحید آبکار افزود: رنگ، سند بلاست بدنه، تعویض 
ورق، تعمیر پروانه، سیســتم رانش، موتور اصلی و ژنراتور 
تعمیراتی اســت که بر روی شــناور ها صورت می گیرد.وی 
گفت: تا پایان ســال هفت شناور دیگر نیز در مجتمع کشتی 
سازی و صنایع فراساحل ایران در بندرعباس تعمیر می شوند.

مدیر ایمنی مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران در 
بندرعباس به بومی شدن دانش تعمیرات در این مجتمع اشاره 
کرد و گفت: متخصصان این مجتمع می توانند هر نوع شناور 
با هر اندازه ای را تعمیر کنند.ساخت کشتی های اقیانوس پیما، 
سکو های نفتی و گازی از دیگر ظرفیت های ایزوایکو است.

مجتمع کشتی ســازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( با 
وسعت هزار و صد هکتار در ۳۷ کیلومتری غرب بندرعباس 

واقع است.

تعمیر ۹ شناور در ایزوایکو

  

گروه گزارش // یکی از مشکلات و موانع موجود در 
امر خدمت رسانی به اقشار مختلف، کمبود بودجه و 

عدم تأمین اعتبار کافی از سوی دولتهاست.
 هر چند اســاس کار دولتها، برایجاد رفاه نســبی مردم 
و ارائه خدمات ضروری به آنان اســتوار گشــته است 
ولی بنا به عللی کــه عموماً به برنامه های کلان دولتها، 
نوسانات اقتصادی و تجاری و سیاستهای مدوّن سیاسی 
و اقتصادی، کمبــود منابع و… باز می گردد، دولتها در 
مقاطعی قادر به هدایت کردن مســیر خدمات رسانی و 
حمایتهای پوششــی نخواهند بود و این بخش در عمل 
دچار اختلال خواهد شــد. در این هنگام موسســات 
خصوصی و خیرین نقــش بخش دولتی را ایفا خواهند 
کرد و خلأ ناشــی از معضل ناتوانی دولت را پوشــش 

خواهند داد.
   کار خیر در جامعه و کشــور مــا از فرهنگی دیرینه 
برخوردار است و با  اعتقاد مردمان ما عجین شده است. 
ادیان الهی همواره بر دســتگیری و خیررسانی به افراد 
آسیب پذیر و آسیب دیده تأکید فراوان داشته اند و کار 
خیر را سبب رستگاری، سلامت روحی و زدودن گناهان 
برشمرده اند. طبق این تعاریف، نیکوکاری و دستگیری 
از همنــوع، از فضایل اخلاقی قلمداد می شــود که به 
رشــد و تکامل معنوی فردی می انجامد.خیرین کسانی 
هستند که به حکم وظیفه دینی و اخلاقی یعنی بر اساس 
تعالیم و آموزه های دینی، یا بر اســاس اصول و اخلاق 
 انســان گرایانه و بشردوستانه، نسبت به مشکلات سایر 
 همنوعان خود واکنش نشــان داده و ســعی دارند در 
رفع مشکلات آن ها اعم از مشــکلات مالی، درمانی، 
آموزشی بکوشند و از سختی افراد یا اقشار آسیب دیده 

بکاهند.
    فــارغ از نیت خیرین که یا بر اســاس اصول اخلاق 
انســانی و بشردوستی یا اصول دینی شکل گرفته باشد، 
خیرین هدف مشــترکی را دنبال مــی کنند و نتیجه کار 
آنها، تاثیرات مثبت و ســازنده ای برای فرد و جامعه در 
 پــی دارد که نمی توان از آن ها غفلــت ورزید.اما چه 
می شــود که انگیــزه برای وقف در برخــی افراد خیر 

خاموش می شود ؟
  بار ها از زبان علمای دینی و در قرآن شــنیده ایم که 
واقف وقتی چیزی را وقــف می کند باید موقوفه را در 
همان راهی اســتفاده کنیم که واقف خواسته است، جایز 
نیســت غیر نیت واقف عمل کنیم.امــا یکي از عواملي 
که موجب کاهش انگیزه براي وقف کردن شــده عمل 

نکردن به نیت واقف است. استاد دکتر سید جعفر شهید 
تاریخ نگار، مترجم، پژوهشگر زبان و ادبیات فارسی و 
 استاد دانشکده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران در

 نامــه ای به مجله وقــف چنین مي گوید: بکوشــید 
درآمدهاي رقبه عیناً به مصرفي برســد که واقف تعیین 
کرده اســت، مگر آنکه چنان مصرفي حقیقتاً سخت و 

دشوار باشد و نتوان انجام داد.
   بدین نیندیشید که ممکن است انجام آن از لحاظ منطق 
امروزي سودي نداشته باشد. اگر مورد مصرف وقف را 
به هــم بزنیم واقف هایي که مي خواهند موقوفه ي آنها 
پایدار باشــد، دیگر به این کار رغبت نخواهند کرد، چرا 
که احتمال مي دهند با موقوفه آنها هم، نظیر همین کار را 
بکنند.از نظر فقهي مال وقف در دست ناظر، امانت است 
و او باید از آن محافظت کرده، به شــیوه ها و روش هاي 
مناسبي که واقف ســفارش کرده، به  کار گیرد تا هدف 
مورد نظر تأمین شود.شهرام بدری یکی از خیرینی است 
که از عمل نشدن به نیت وقفی وی از سوی دستگاه های 

اجرایی گله مند است.
  وی در گفــت وگو با خبرنــگار روزنامه دریا گفت: 
بنده شغل آزاد دارم و چند سال پیش برای انجام کاری 
به بیمارستان شــهید محمدی رفتم. قرار بود قسمتی از 
ســاختمان ابوریحان که در محوطه بیمارســتان شهید 
محمدی بود را  تعمیر کنم، در هنگام ورود به ساختمان 
متوجه بیمارانی که در راهرو های بیمارســتان خوابیده 
بودند، شــدم. علت را که از پرسنل  و پرستاران پرسیدم  
که گفتند فضای کافی نداریم به همین دلیل مجبور شدیم 
آن ها را در راهروها مســتقر نماییم و به دنبال یک خیر 
هستیم که طبقه ی بالا را برای ما بسازد تا بتوانیم برای 
خدمات رســانی به بیماران استفاده کنیم .وی افزود: آن 
صحنه باعث شد به این فکر بیفتم که با خرج خودم مکان 

مورد نیاز را بسازم .
   نقشه ساختمان را از آنها خواستم که پس از حدود ۳ 
ماه نقشه به دستم رسید و بدون تفاهم نامه و با هماهنگی 
دفتر فنی دانشگاه علوم پزشکی پروژه را شروع کردیم. 
 بماند کــه در این بین چندین بار مشــکل پیش آمد و 
نقشــه ها را تغییر دادند، دیوار ها را خراب کردیم و از 

نو ساختیم.
  این خیرّ عنوان کرد: نظر خود بنده این بود؛ هر چه که 
بتوانند بهره برداری بهتری از آن بکنند همان ساخته شود 
و چون آن ساختمان مختص بیماران تالاسمی بود نیت 

خــود من نیز این بود که مکان مورد نظر به این بیماران 
اختصاص پیدا کند؛ دانشگاه علوم پزشکی، معاونت دارو 
و درمان و رییس بیمارســتان با من هماهنگ و هم نظر 
بودند و پروژه را پیش بردیم تا دی ماه ۹۸ که جلسه ای 
با  دکتر حســین فرشیدی رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
و معاونانش گرفتیم . در این جلســه صورت جلسه ای 
مبنی بر اینکه این پروژه تا بهمن ۹۸ تکمیل شود نوشتیم 
و قرار بر این شــد که در حضور وزیر افتتاح شود.وی 
افزود: این مکان قرار بود برای بیماران تالاســمی مورد 
اســتفاده قرار گیرد اما بعد از 5 بار تغییر نقشه در آخر 
تصمیم بر این شــد که این مکان بــه بخش خون برای 
بیماران ســرطان خون اختصاص یابد  و در کنار آن به 

بیماران تالاسمی هم خدمات دهند .
   بدری گفت: برای مــن نیت وقف و رضای خدا مهم 

بود، اما انتظار داشتم مسئولین امر پای حرف خودشان 
می ماندند و یا لااقل برای این موضوع اهمیت بیشتری 
قائل می شدند تا لااقل دلگرمی برای سایر خیرین باشند. 
برای این پروژه که می گفتند می خواهند با حضور وزیر 
افتتاح شــود مراســم افتتاحیه گرفتند که نه استاندار را 
دعوت کرده بودند و نه حتی خود رئیس دانشگاه علوم 
پزشــکی آمده بود .تنها معاون دانشگاه علوم پزشکی 

حضور داشت .
    در آن روز از ایــن میزان بی تفاوتی مســئولین امر 
دلگیر شدم و حتی گفتم نمی خواهم افتتاحیه ای برگزار 
کنید. وقتی خیــری  کار خیری می کند کارش را آنقدر 
 بــی ارزش جلوه مــی دهند و بی اهمیــت از کنار آن 

می گذرند که از کرده خود پشــیمان شود . در حالی که 
اگر الان بخواهید چنین مکانی را بسازید باید میلیاردها 
بــرای آن هزینه کنید .بنده بدون چشــم داشــتی فقط 
بــه خاطر  خدا  و کودکان مریضی کــه بجای اتاق در 
راهروهای بیمارستان بودند تصمیم به این کار گرفتم و 
این مکان را ساختیم . بدری ادامه داد:  ۳سال پیش شب 
و روز نیروها را بســیج کرده بودیم تا 22 بهمن ۹۸  این 
پروژه به بهره برداری برسد . با هر تلاشی بود آن قسمت 
پروژه که بر عهده ما بود را تکمیل کرده و به دانشــکده 

علوم پزشکی تحویل دادیم .
  از آن زمان تا یکسال پیش هزار متر بنا همینطور دست 
نخوده باقی مانده و هنوز افتتاح نشده بود و پیگیری هم 
که می کردیم می گفتنــد فعلا به دلیل کرونا نمی توانیم 
افتتاح کنیم  .کرونا ممکن اســت ســال ها طول بکشد 

افتتاحیه هم باید همان قدر بــه تعویق بیفتد؟این عمل 
باعث می شــود خیرّین دیگر به دستگاه های اجرایی 
استان اعتماد نکنند و کار خیر خود را صرف استان های 
دیگر کنند . بنده خودم آذری هســتم اما در بندرعباس 
بزرگ شده ام و دوست داشتم اگر قرار است کار خیری 
انجام دهم در همان جایی که بزرگ شــده و زندگی می 
کنم باشــد اما متاسفانه این بد قولی ها از سوی دستگاه 
های اجرایی باعث می شــود دیگر انگیزه ای برای کار 

خیر نداشته باشم .
در این بین به سراغ هیات مدیره انجمن بیماران تالاسمی 
رفتیم تــا ببینیم با وجود اینکه مــکان وقفی به بخش 
دیگری اختصاص داده شــد اکنون بیماران تالاسمی در 

چه حالی هســتند و با چه مشکلاتی دست و پنجه نرم 
می کنند؟!

  نعمان دهقان خلیلی، عضو و نماینده هیات مدیره انجمن 
تالاسمی با بیان این که مشکلات بیماران تالاسمی به دو 
قســمت رفاهی- اجتماعی و درمانی تقسیم می شود، 
گفت: بیماران تالاسمی اگر درمان منظمی داشته باشند 
به هیچ عنوان فرد از کار افتاده ای تلقی نمی شــوند و 
می توانند به راحتی کار کنند و در اجتماع حضور موثر 
 داشــته باشــند اما به دلیل نبود طرح های حمایتی  و 
مهم تر از آن وجود مشــکلاتی در بحث درمان، شغل، 

ازدواج و تحصیل آن ها  تحت تاثیر قرار می گیرد.
خلیلی گفت: مســئله ی درمان بیماران تالاسمی  نیز به 
دو بخش تقســیم می شود قسمت اول کمبود دارو است 
که یک مشکل کشوری است چرا که  ما در بحث تولید 
داروهــای داخلی و تهیه داروهای خارجی با مشــکل 
مواجه هســتیم و قســمت دوم در خود استان است. ما 
در ســاختمان ابوریحان بیمارســتان شهید محمدی که 
مرکز درمان بیماران تالاسمی بندرعباس است با کمبود 
تجهیزات مواجه هستیم که در ماه گذشته چندین بار با 
دکتر فرشیدی، رئیس دانشــگاه علوم پزشکی و هم با 
معاونین وی جلســه ای داشــتیم  که مواردی رفع شده 
اما مشــکلات همچنان به قوت خود باقی است.سال ها 
پیش نیز با کمبود فضا برای بیماران تالاســمی مواجه 
 بودیم که به لطف یک خیر قرار بر این شد تا برای مرتفع 
ســاختن این مشکل طبقه ی بالای ساختمان ابوریحان 

را بسازند .
   وی گفت: با توجه به کمبود فضای درمانی، دانشــگاه 
علوم پزشکی نیز به خیر گفت که می خواهند این مکان 
را بــه درمان خود بیماران هموفیلی و ام جی اختصاص 
دهند و خیر نیز با این نیت شــروع به ســاخت و ساز 
کرد ولی الان به بخش خون بیماران سرطانی اختصاص 
 داده شــد ، البتــه در کنار آن خدماتی نیــز به بیماران 
تالاســمی می دهند اما مسئله این است خدماتی که در 
این مرکز به بیماران تالاســمی و هموفیلی داده می شود 
محدود اســت. ما دوست داشتیم بیشتر بتوانیم از فضای 
 ســاختمان برای بیماران هموفیلی و تالاسمی استفاده 

کنیم .
  خلیلی ادامه داد: مســئله دیگر این اســت که رفت و 
آمــد و ازدحام در بخش خون باعث مشــکلاتی برای 
بیماران شــده و از طرفی فوت بیماران سرطانی که در 

این بخش اتفاق می افتد در روحیه بیماران تالاســمی 
تاثیر می گذارد . لازم به ذکر است که یک ساختمان به 
نام  امید برای بیماران سرطانی ساخته و در اختیار این 
بیماران قرار دارد .  وی در پایان خاطر نشان کرد: برای 
مشکلاتی که به آن مواجه هستیم بار ها پیگیری کردیم 
و جلسات متعددی با مســئولان امر داشته ایم وهر بار  
قرار بر این شد که مشکلات را بر طرف کنند اما متاسفانه 

هنوز خبری نشده است.
  همانطور که در ابتدای گزارش هم اشــاره شــد نباید 
نقــش مهم خیرین را نادیده و کــم اهمیت بدانیم؛ نباید 
چنین تصور شــود که افراد خیرّ کســانی هســتند که 
هیچگونه مشکل و دغدغه شــخصی نداشته یا این که 
سرمایه های کلانی در اختیار دارند و در اوج بی نیازی 
و رفاه به ســایرین کمک می کنند. بلکه کاملا برعکس، 
 خیرین کســانی هســتند که در کنار زندگی شخصی، 
 چالــش ها، مشــکلات و نیازهای شــان، نســبت به 
چالش ها و مشکلات سایر افراد جامعه بی تفاوت نبوده 
و با گذشت و فداکاری ســعی دارند به هر نحو ممکن 
از مشکلات همنوعان خود بکاهند و شرایطی را فراهم 
آورند کــه همه افراد جامعه با برخــورداری از برابری 

اجتماعی و بدون محرومیت زندگی کنند.
  پس نباید نیت وخواســته ی آنها توسط دستگاه های 
اجرایی نادیده گرفته شــود و بی اهمیت از کنار آن رد 
شــوند بلکه با به ثمر رساندن کار خیر، خیرین را بیشتر 
به این کار تشویق کنند .همچنین با آنچه در این گزارش 
از مشکلات حال حاضر بیمان تالاسمی از دارو و درمان 
و رفاه اجتماعی گفته شــد؛ تصور می شــود مسئولین، 
متولیان و ســازمان ها و انجمن هــای حمایتگر توجه 
بیشــتری به بیماران خاص از جمله بیماران تالاسمی و 

هموفیلی داشته باشند. 
پــروژه ای که در این گــزارش بــه آن پرداختیم تنها 
نمونه کوچکی از صدها پروژه خیر ســاز هرمزگان در 
موضوعات مختلف ، آموزش و درمانی و عمرانی و . . . 
است که بعنوان یک وظیفه اجتماعی و دینی و بدون هیچ 
چشم داشتی توسط خیرین سخاوتمند هرمزگان ساخته 
می شود اما به واسطه برخی کم مهری های خیلی جزئی 
موجبات دلســردی این یاوران کشور و ملت ایجاد می 
شــود که در شماره های بعد روزنامه دریا بیشتر به این 

موضوع خواهیم پرداخت. 
   همچنین دســتگاه های اجرایی باید با توجه به عمل 
و نیت خیران و تکمیل بــه موقع تعهدات بخش دولتی 
پروژه های این چنینی بــا تکریم خیرین عزیز موجب 
تشویق خیران بیشــتری به انجام اقدامات خدا پسندانه 

برای بیماران و نیازمندان شوند.

بدقولی هایی که انگیزه خیرخواهانه را می کُشد   فاطمه هوشنگی/ دریا
  fatemeh.hooshangi747 @gmail.com

,,
نباید چنین تصور شود که افراد خیرّ کسانی هستند که هیچگونه مشکل و 
دغدغه شخصی نداشته یا این که سرمایه های کلانی در اختیار دارند و در 
اوج بی نیازی و رفاه به سایرین کمک می کنند. بلکه کاملا برعکس، خیرین 
کسانی هســتند که در کنار زندگی شخصی، چالش ها، مشکلات و نیازهای 
شان، نسبت به چالش ها و مشکلات سایر افراد جامعه بی تفاوت نبوده و با 
گذشت و فداکاری سعی دارند به هر نحو ممکن از مشکلات همنوعان خود 
بکاهند و شــرایطی را فراهم آورند که همه افراد جامعه با برخورداری از 

برابری اجتماعی و بدون محرومیت زندگی کنند
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باج و باجه 
جوان:

سلام ای نازنین مسؤول باجه
جمیعا ما غلامیم و تو خواجه
یدونه خواسته دارم من از تو

اونم واریز وام ازدواجه
مسؤول باجه:

چی چی می خوای تو با این چاپلوسی؟ 
زمینی هستی یا اهل ونوسی؟!

مدارک رو بیار و بعد باید
بمونی توی نوبت تا بپوسی!

جوان
نده اینطور قلبم رو تو آزار
گرفتارم گرفتارم گرفتار

ببین آماده چیدم توی پوشه
کپی هایی که دیشب گفت اخبار

مسؤول باجه:
پسر! از خوشخیالی دست بردار

یه عمره خاک خوردیم ما تو این کار
با این پوشه اگر دنبال وامی

بگیر اون وامو از مسؤول اخبار!
کپی های سجل از هفت جدّت
کپی کارت سن و وزن و قدّت!

فقط بی لاک و بی خط خوردگی ها 
اگرنه می کنم یکباره ردّت!

۳ تا ضامن، ۲ تا هم چک دهنده
باید شخصا بیاری پیش بنده

گواهی سلامت مستند به
اکوی قلب و ام آرآی دنده!!
یک استشهاد از اهل محله

یه عکس سی تی از ابعاد کله
دویست و بیست فرم ثبت نامی
اینا رو وقتی کامل کردی حله!

ژن خوب:
سلام ای باجه دار اهل انصاف
منم پ.میم داماد الف.کاف
سفارش کرده وام بنده را تا

نگردد وقت من در نوبت اتلاف!
مسؤول باجه:

سلام من به تو آقای پ.میم
هم اکنون می کنم این وام تقدیم
بدون ضامن، این هشتاد میلیارد

بیا حالا دوتا سلفی بگیریم!!
 مجتبی قبادی . مهدی امیر رضایی 

***
دلخوشی ها عوض شده پسرم!
دلخوشی ها عوض شده پسرم!
همه چی با غرض شده پسرم!

همه دنبالِ عکس با ژستند
ژست هایی که خز شده پسرم!

فست فود و غذای آماده
خانه بی پخت و پز شده پسرم!
سدّ پر چرکِ عقده ها ترکید
شهر غرق مرض شده پسرم!
حیف؛ آزادگی شده ضعف و
پاچه خاری رجز شده پسرم!

غصه ها مثل سابقند اما
دلخوشی ها عوض شده پسرم!

  امیرحسین  خوش حال

طنز

جنوب کشور

   مهران سلطانی نژاد سرویس استان ها 
// رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: 
زیبنده و شایســته نیست که خودروها و 
سایر کالاها طی سال های متمادی در بنادر 
رسوب داشته باشــند لذا امیدواریم این 
سفر تسهیل کننده و تعیین تکلیفی برای 

این موضوع باشد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ ذبیح الله خداییان 
و هیات همراه در ادامه ســفر خود به بوشهر 
از انبارهــا و روند تخلیــه و بارگیری کالا 

بازدیــد و در جمع خبرنــگاران گفت: بنادر 
 از مبادی بســیار مهم در ورود و خروج کالا
هستند که در بین بنادر نیز بندر بوشهر به لحاظ 
پتانسیل هایی بالایی که دارد از جایگاه ویژه  و 

حائز اهمیتی برخوردار است.
   رئیس ســازمان بازرسی کل کشور افزود: 
طی بازدیدی که امروز از بندر بوشهر صورت 
گرفت سعی خواهیم کرد با  برنامه ریزی های 
لازم شــرایط  ورود و خروج کالا را در این 
بندر تســهیل کنیم.وی اضافه کرد: زیبنده و 

شایسته نیست که کالاهایی اعم از خودروها 
و ســایر کالاهای دیگر در سال های متمادی 
در بنادر رسوب داشته باشند لذا امیدواریم این 
سفر تسهیل کننده و تعیین تکلیفی باشد برای 
این موضوع که طی سالیان در بنادر به وجود 

آمده است.
  مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر 
ضمن خوشامدگویی به هیئت بازدید کننده به 
بیان گزارشــی از فعالیت ها و اقدامات انجام 

شده در این اداره کل پرداخت.

  ســیاوش ارجمندزاده بندر بوشهررا بندری 
 با قدمــت تاریخی و روبه توســعه منطبق با 
آیتم های بین المللی مطرح کرد و افزود:  افق 
توســعه بندر بوشهر و تبدیل  آن به یک بندر 
نسل سومی در مجتمع بندری نگین خواهد بود 
کــه حجم عمده آن را محیط های کانتینری و 
بخش دیگر را مخازن برای صادرات و واردات 

مواد نفتی مایع تشکیل می دهد. 
   ذبیح الله خداییان رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور و معاونان این سازمان به منظور بررسی 

مسائل و مشکلات استان بوشهر در حوزه های 
مختلف بویژه پــروژه های عمرانی، بازدید از 
تاسیسات بندری، گمرکی و انبارهای سازمان 

جمع آوری اموال تملیکی و دیدار با مسئولان 
و شرکت در نشست شورای قضایی و نهادهای 

نظارتی به این استان سفر کرده اند.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور:

خودروها و کالاهای رسوب شده در بنادر تعیین تکلیف شوند

       

حسن ســیلاوی سرویس اســتان ها // 
مشــاور وزیر آموزش و پــرورش گفت: 
را  نور  راهیان  اردوهای  پرورش  و  آموزش 
برای  تربیتی  موقعیت  بهترین  و  والاترین 
راهیان  اردوهای  ما  می داند؛  دانش آموزان 
نور را نه بخشی از کتاب های درسی بلکه 

اصل کتاب های درسی می دانیم. 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ علیرضا کاظمی در 
آیین افتتاحیه راهیان نور دانش آموزی در یادمان 
شهدای شــلمچه برگزار شد، با گرامیداشت یاد 
شهدا اظهار کرد: امروز خوشحال هستیم که بسیج 
دانش آموزی طلایــه دار و پرچم دار این حرکت 

عظیم و بزرگ است.
   وی افــزود: قدم نهادن در ایــن میعادگاه در 
سرنوشت و وجود انســان تحول ایجاد می کند. 
زمانی که وارد این ســرزمین می شویم با تاریخ 
پرافتخار و غرورآفرین نظام جمهوری اسلامی 
ایران که به دســت جوانان و دانش آموزان غیور 

و شجاع آن دوران، آشنا می شویم.
مشــاور وزیر آموزش و پــرورش گفت: آنچه 
بســیار مهم اســت و باید از آن بهره مند شویم، 

فضای معنــوی و  عرفانی، ســبک زندگی و 
رفتار الهی حاکم بر جوانان آن روز اســت که 
موجب رقم زدن این صحنه ها و دســتاوردهای 
بزرگ شــد. کاظمی افزود: آشنایی با الگوها و 
اسوه های جهاد و شهادت در این میدان یکی از 
دســتاوردهای بزرگ راهیان نور است و برای 
بهره بردن کافی و وافی از این فضا، اندیشیدن در 
چرایی و چگونگی آنچه اتفاق افتاده، نیاز است.

  مشــاور وزیر آموزش و پرورش با اشاره به 
انســان های بزرگی که مظلومانه و شجاعانه در 
میدان جنگ شهید شدند، گفت: در سخت ترین 
شرایط مســاله ای که فراموش نمی شد ارتباط 
 با خدا بود. آرمان هــا و ارزش های انقلاب در

 تفکــر جوانان آن روز بــود و این گونه اجازه 
 ندادنــد یک وجب از خاک این ســرزمین جدا 

شود.
  کاظمــی افزود: امــروز در مقابل این اتفاقات 
مسئول هستیم و باید به این اتفاقات بیاندیشیم. 
آمــوزش و پــرورش اردوهای راهیــان نور 
را والاتریــن و بهترین موقعیــت تربیتی برای 
دانش آموزان می داند؛ مــا اردوهای راهیان نور 

را نه بخشــی از کتاب های درســی بلکه اصل 
کتاب های درسی می دانیم.وی بیان کرد: اگر قرار 
است تربیتی رقم بخورد و ارزش های انقلاب و 
فرهنگ ایثار و شهادت به نسل جدید منتقل شود، 
جایگاه آن این میدان ها، میعادگاه ها و خاکریزها 
است.مشاور وزیر آموزش و پرورش گفت: قطعا 
یکــی از محوری ترین و مهم تریــن برنامه های 
آموزش و پرورش برگزاری اردوهای راهیان نور 
است که با همت بسیج دانش آموزی این کار آغاز 
شده است و پر رونق تر، با کیفیت تر و باشکوه تر 

از گذشته خواهد بود.

مشاور وزیر آموزش و پرورش :

اردوهای راهیان نور، اصل کتاب های درسی هستند
نماینده ولی فقیه در خوزستان :

حضور مردم در صحنه به معنی نبود گله مندی نیست
 حسن سیلاوی ســرویس اســتان ها // نماینده 
 ولــی فقیه در خوزســتان گفت: اگــر مردم در 
 صحنه هســتند به معنی نبود گله مندی نیســت 
بلکه هدف این اســت که به وظیفــه خود عمل 

می کنند.
   بــه گزارش خبرنگا ر دریا ، حجت الاســلام ســید 
محمد عبدالنبی موسوی فرد در مراسم بزرگداشت ۶۰۷ 
شهید امنیت خوزســتان اظهار کرد: صدام اسم خرمشهر 
را »محمره« نگذاشــت اسم سوســنگرد را »خفاجیه« 
نگذاشت بلکه مردم عرب و بومی خرمشهر وقتی عربی 
حرف می زنند می گویند »محمره« و وقتی فارسی حرف 
می زنند به آن »خرمشهر« می گویند.نماینده ولی فقیه در 
خوزستان افزود: روایت اینکه صدام اسم خرمشهر را به 
محمره تغییر داده اشتباه است و اسم خرمشهر قرار نیست 

تغییر کند.
حجت الاســلام موســوی فرد تاکید کرد: مردم در زبان 
محلی محمره می گویند و هرکس از این اسم استفاده کند، 
ضد انقلاب نیستند و برخی بدون مشورت حرف می زنند.
وی در رابطه با شهدا گفت: تلاش حداکثری تا مرز جان 
دادن، اســتقامت تا شــهادت، مراقبت از حدود الهی که 

نماد آنها حاج قاســم سلیمانی است و ولایت مداری که 
 باید فکر و اندیشــه و رفتار بر مدار ولایت قرار داشــته 
باشــد، چهار مؤلفه شهداست و اگر این ویژگی در کسی 
وجود داشــته باشد می تواند ادعا کند که مرگش شهادت 

است.
حجت الاســلام موسوی فرد در ادامه به حضور مردم در 
تمام عرصه ها اشــاره کرد و گفــت: اگر مردم در صحنه 
هستند به معنی نبود گله مندی نیست بلکه هدف آن است 
که به وظیفه خود عمل می کنند و مســئولان نیز باید در 

مقابل به وظایف خود عمل کنند.

کاریکاتور

کاریکاتور

مخاطبان و هم استانی های گرامی 
تصمیم داریم مطالب طنز و کاریکاتور شما را در روزنامه منتشر نماییم 

علاقمندان می توانند آثار خود را به شماره ذیل سروش یا واتساپ نمایند.
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هوای بارونی ، تاکسی

حسن سیلاوی سرویس اســتان ها //مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب خوزســتان تامین آب شــرب روستاهای استان را 
 مهمترین اولویت این شــرکت عنوان کرد و گفت: مشــکل 
تامین آب شرب ۷۰۳ روستای خوزستان با پیگیری انجام شده 

در ماه های اخیر برطرف شده است. 
   به گزارش خبرنگار دریا ، محمدرضا کرمی نژاد در نشســت بررسی 
مشکل آب روســتاهای بخش مرکزی شوش افزود: با روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم سرعت خدمت رســانی به مردم و اجرای طرح های 
آب و فاضلاب در خوزســتان چند برابر شــده اســت.وی ادامه داد: 
بــا توجه به تاکید ویژه وزیر نیرو برای رفع مشــکل آب روســتاهای 

خوزستان تمام ظرفیت های اســتان در چند ماه گذشته برای حل این 
مشکل پای کار آمده است.

   کرمی نژاد با بیان اینکه تا پایان امســال پنج روستای بخش مرکزی 
شوش از آب شرب ســالم بهره مند می شوند افزود: عملیات آبرسانی 
و تامین آب پایدار روســتاهای خلف مسلم،  مجید عبدالله، احمد مولا، 
خشــان وجوی مجید در دستور کار قرار گرفت و تا قبل از پایان سال 

مشکل آب شرب این روستاها برطرف می شود.
  وی افزود: تامین آب ۳۸ روســتای دیگر شهرستان شوش در دستور 
کار است که مراحل برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار در دست اقدام 
است همچنین عملیات اجرایی خط انتقال آب ۲۵ کیلومتری خماط تا 
خلف حیدر به زودی آغاز می شود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
خوزستان آبان ماه امسال از بهره برداری از طرح های آبرسانی به یک 

هزار روستای خوزستان تا دهه فجر ۱۴۰۰ خبر داده بود که بخش مهمی 
از این وعده تا کنون محقق شده است.تابستان امسال حدود ۷۰۰روستای 
خوزستان با تنش و کمبود آب رو به رو بودند که برای حل کوتاه مدت 

آنان ، آبرسانی سیار با تانکرها انجام شد. 
  تابستان امســال خوزستان با خشکسالی و تنش شدید آبی رو به رو 
بود و تامین آب مورد نیاز بخش های کشاورزی ، صنعت و آشامیدنی با 

مشکلات زیادی رو به رو شد.
  بخش مهمی از آب آشامیدنی و کشاورزی خوزستان از رودخانه ها و 
آب های سطحی تامین می شود که با کاهش آورد رودخانه ها ، کم آبی 

به ویژه در مناطق روستایی غرب استان نمایان تر شد.

مدیر عامل آبفا خوزستان : 

مشکل آب شرب ۷۰3 روستای خوزستان برطرف شد

مهران سلطانی نژاد سرویس استان ها // استاندار 
بوشهرگفت:باتوجه به شــرایط حساس، نیروهای 
مسلح مقتدر اعم از مرزبانی، پاسداران منطقه دوم 
دریایی سپاه، ارتشیان پایگاه ششم شکاری شهید 
یاسینی، بسیج مردمی و سایر نیروهای امنیتی و 

مسلح امنیت خوب و مطلوبی را فراهم کرده اند. 
  بــه گزارش خبرنگار دریــا ، احمد محمدی زاده 
در حاشیه بازدید از مرزبانانی استان بوشهر افزود: 

این استان با داشتن بیش از ۷۰۰ کیلومتر مرزدریایی 
یک منطقه حساس و حیاتی و امنیت مرزهای آبی 
این استان مرهون تلاش و همدلی نیروهای مسلح و 
مرزبانان است.وی اظهارکرد: با هماهنگی، همدلی، 
تقویت امکانات و تجهیزات الکترونیکی و اپتیکی 
نیروهای مستقر در خلیج فارس همواره در راستای 
برقراری امنیت این منطقه تلاش می کنند.اســتاندار 
بوشهر ضمن تقدیر از اقدامات مرزبانی استان گفت: 

با همت وتلاش و همکاری با سایر نیروهای مسلح 
امنیت پایدار توسعه پیدا کند.

  فرمانده مرزبانی اســتان بوشهر گفت: با توجه به 
مصوبه شــورای تامین در راســتای اشتغال مردم 
ساحل نشین مقرر شد از شناورهایی که ملوانان آن 
غیربومی باشد جلوگیری بعمل آید.سرهنگ یدالله 
شرفی افزود: براین اساس مرزبانی استان بوشهر از 
یک بهمن از تردد شناورانی که ملوانان آنها غیربومی 

باشد جلوگیری می کند.
  فرمانده مرزبانی استان بوشهر اضافه کرد: از همه 
صاحبان شناوران درخواست می شود که از ملوانان 
بومی استان اســتفاده کنند و همکاران ما در حوزه 

مرزی براساس این مصوبه اقدام خواهند کرد.

حسن سیلاوی سرویس اســتان ها //  رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
خوزســتان گفت: ظرفیت های ســرمایه گذاری در اســتان، در تمامی 
بخش های کشاورزی، باید شناسایی و بررسی شود و جهت سرمایه گذاری 
در بخش کشاورزی، در تمامی شهرستان های استان، فراخوان زده شود. 

   به گزارش خبرنگار دریا ؛ خدارحم امیری زاده در دوازدهمین جلسه کارگروه 
فنی و تخصصی سرمایه گذاری بخش کشاورزی استان خوزستان اظهار کرد: این 
کارگروه باید پروژه های کلان و زنجیره ای را توسعه دهد. همچنین اشتغال های 
مســتقیم و صنایع فرآوری و تبدیلی محصولات کشــاورزی را در برگیرد و به 
صورت غیر مســتقیم اشتغالزایی فراوان داشته باشد. وی افزود: این اقدام باعث 

می شود جایگاه محصولات کشاورزی استان ارتقا پیدا کند.امیری زاده تصریح 
کرد: ظرفیت های بی شماری در استان خوزستان وجود دارد و باید فرصت هایی 
در اختیــار ســرمایه گذاران در این بخش قرار داد تا بیش از پیش به رشــد و 
توسعه کشــاورزی استان کمک کنیم و مردم بهره کافی را ببرند.وی عنوان کرد: 
ظرفیت های سرمایه گذاری در استان خوزستان، در تمامی بخش های کشاورزی، 
باید شناسایی و بررسی شود و جهت ســرمایه گذاری در بخش کشاورزی در 
تمامی شهرستان های استان فراخوان زده شود.امیری زاده بیان کرد: هر شهرستانی 
ویژگی های منحصر به فرد خود را دارد که باید شناســایی و معرفی شــوند تا 

سرمایه گذاران از قابلیت های این شهرستان ها آشنایی کامل را بدست آورند.

استاندار بوشهر:

 این استان امنیت مطلوبی دارد

رئیس جهاد کشاورزی خوزستان تاکید کرد

ضرورت شناسایی ظرفیت های سرمایه گذاری در بخش کشاورزی خوزستان
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خبری

حق مسکن و بن خواربار، حق همه کارگران است
   سرویس اقتصادی // یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه حداقل دستمزد 
حذف شدنی نیست و همه کارگران حق برخورداری از بن خواربار و حق مسکن 
را دارنــد، گفت: هر مزدی که تحت عنوان مزد منطقه ای، مزد جغرافیایی یا مزد 
صنفی تعیین شود، نباید از حداقل مزد مصوب شورای عالی کار کمتر باشد و زمینه 
ســوء استفاده از نیروی کار را به وجود آورد. رحمت الله پورموسی  در ارزیابی 
تعیین دستمزد منطقه ای در کشور اظهار کرد: تاکید ما همواره اجرای صحیح قانون 
کار بوده و اعلام کرده ایم که مخالفت تعیین مزد به شیوه منطقه ای نیستیم ولی هنوز 
زیرساخت آن در کشور فراهم نیست.وی افزود: اینکه بخواهیم برای هر منطقه از 
کشور به دلیل شرایط اقتصادی آن، فرضا تهران یک نرخ مزد و برای یک منطقه 
دیگر مثل کرمان یا سیستان و بلوچستان یا خراسان جنوبی یک نرخ مزد درنظر 
بگیریم، نیاز به زیرساختهای قوی دارد و ما هنوز هیچ اقدامی در خصوص روند 
اجرا و پیامدهای این شیوه تعیین مزد صورت نداده ایم. متاسفانه عده ای درصدد 
زدن الحاقیه و تبصره به ماده 4۱ قانون کار هستند تا به بهانه بیمه نیروی کار مزد 
توافقی را علم کنند و حقوق کمتر از مصوب شــورای عالی کار به کارگر بدهند.

پورموسی تصریح کرد: اینکه کارفرمایی به بهانه بیمه کارگر، حقوق یک میلیون و 
5۰۰ هزار تومانی به او بدهد و با هر میزان ساعت به خدمت بگیرد، ظلم و اجحاف 
در حق نیروی کار و به منزله از بین بردن مزد حداقلی اســت. همه کارگران حق 
برخورداری از بن خواربار، حق مسکن و حداقل دستمزد مصوب شورای عالی 
کار را دارند.به گفته این کارشناس حوزه کار، در شرایطی که بانک مرکزی هزینه 
سبد معیشت خانوار را ۱۱ میلیون تومان اعلام کرده نمی توان کارگران را با حقوق 
ناچیز و ساعات کار طولانی به کار گرفت و مزد توافقی را به همه کشور تعمیم داد.

مرغ قطعه بندی به نرخ مصوب رسید
  سرویس اقتصادی // بر اســاس اعلام رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان تهران، وزارت جهاد کشــاورزی قیمت مرغ قطعه بندی را به نرخ 
مصوب رسانده است. حدود ۱۷ روز پیش بازرس سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان تهران در بازدید از مرکز عرضه مرغ اظهار داشت که قیمت ران مرغ 
بدون پوســت نباید از ۳۹ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم عبور کند.اما این 
نــرخ و قیمت های مصوب دیگر در خصوص مرغ قطعه بندی در هیچ یک 
از فروشگاه های زنجیره ای یافت نشــد و به عنوان مثال ران مرغ با تفاوت 
هشــت هزار تومانی از آنچه پیش تر عنوان شده بود حدود 4۷ هزار تومان 
به ازای هر کیلو به فروش می رســید.رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
تهران هم اعلام کرد که این نرخ ها مربوط به گذشته است و با توجه به کاهش 
 قیمت مرغ کامل، نرخ مرغ قطعه بندی شده نیز کاهش می یابد. امروز پس از 
پر شــدن وعده ۱5 روزه، پیگیر قیمت های جدید مرغ قطعه بندی شدیم که 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی اســتان تهران گفت با بررسی های صورت 
گرفته، قیمت های بازار و فروشگاه های زنجیره ای درست است و به این ترتیب 
نه تنها نرخ مصوب مرغ قطعه بندی شده کاهش نیافت که با افزایش مواجه شد 
و به نرخ بازار رسید.این در حالی است که مرغ قطعه بندی شده در میادین میوه 
و تره بار با قیمت ارزان تر در حال عرضه است به طوری که مثلًا ران مرغ در 
این میادین با قیمت حدود 4۱ هزار و 5۰۰ تومان   عرضه می شود.این موضوع 
نشان می دهد که می توان با بازنگری مناسب، نرخ مرغ قطعه بندی شده را به 
نفع مصرف کنندگان تغییر داد.با توجه به وعده جهاد کشاورزی مبنی بر رفع 
ممنوعیت قطعه بندی مرغ در فروشگاه ها، کارشناسان معتقدند که این موضوع 
می تواند به کاهش قیمت مرغ قطعه بندی با توجه به رقابت ایجاد شده بینجامد.

خبر

  

سرویس اقتصادی // رییس اتحادیه تهیه 
و توزیع گوشــت گوسفندی خاطر نشان 
کرد: بــا افزایش هزینه  ها و کاهش قدرت 
خرید، مصرف سرانه گوشت قرمز نسبت 
به سال های گذشته کاهش پیدا کرده است 
اگر یک خانواده  در سال  گذشته ماهیانه 
۲ کیلو گوشت مصرف می کرد خرید خود 
را کاهش داده به ماهی یک کیلو رسانده 

است. 
  علی اصغر ملکی ، با اشاره به کاهش قیمت 
گوشت گوسفندی، گفت: با توقف صادرات دام 
و همچنین عرضه گوشت تنظیم بازاری سازمان 
پشتیبانی امور دام،  بازار گوشت قرمز آرام و تا 
حدودی قیمت ها کنترل و روند افزایش قیمت  
متوقف شده است.وی با اشاره به نرخ گوشت 
تنظیم بازار، گفت: گوشت گوسفندی کیلویی 
۱۱۷ هزار تومان و مخلوط گوشــت گوساله 
کیلویی ۱۳5 هزار تومان بدون اســتخوان به 
می شــود. خریداران  عرضه  مصرف کنندگان 
می تواند گوشت تنظیم  بازاری را در مغازه های 

منتخب که با بنر مشــخص شده اند خریداری 
کنند، همچنین گوشت تنظیم بازاری در میادین 
میوه و تره بار عرضه می شــود.رییس اتحادیه 
تهیه و توزیع گوشت گوســفندی با اشاره به 
نرخ گوشت در بازار آزاد، گفت: نرخ گوشت 
در بازار آزاد نســبت به هفته گذشته کاهشی 
بود. گوشــت شیشک از کیلویی ۱2۸ تا ۱۳2 
هزار تومان در میادین عرضه  موجود است  و  
مغازه دار با احتساب سود ۱۰ تا ۱2 درصد آن 
را به مشتریان عرضه می کنند. شاید مصرف کننده 
فرق چندانی بین گوشت ۱2۸ هزار تومانی با 
۱۳2 هزار تومانی نبیند اما کیفیت آنها متفاوت 
است و افرادی که در این صنف فعالیت می کنند 
به خوبی متوجه تفاوت آنها می شوند.این فعال 
اقتصــادی در ادامه گفت: تجربه نشــان داده 
است که مردم نیازهای سبد پروتئینی خود را 
در ابتدای مــاه خریداری می کنند و هر چه به 
روزهای پایانی ماه نزدیک تر می شویم میزان 
خرید کاهش پیدا می کند و این احتمال وجود 
دارد که با آغاز ماه بهمن بازار متهلب تر شود و 

قیمت ها بالا برود.ملکی با بیان اینکه بارندگی 
در استان های غربی باعث تشکیل نشدن میادین 
دام شده است، گفت: اختلال در ترابری و حمل 
و نقل باعث افزایش قیمت ها خواهد شد اما هم 
اکنون بارندگی باعث نشــده است که مشکلی 
برای تهیه گوشت داشته باشیم.وی در پاسخ به 
این پرســش که آیا ماه های پایانی سال شاهد 
افزایش نرخ گوشت خواهیم بود؟ گفت: تقاضا 
برای خرید گوشــت قرمز در روزهای پایانی 
ســال افزایش پیدا می کند از این رو همواره در 
این مقطع از سال قیمت ها چند درصدی بالاتر 
می روند. دولت برای تنظیم بازار شــب عید 

عرضه هوشــمند محصولات را در دستورکار 
خود قرار داده است که اگر این برنامه درست 
دنبال شود شــاید مردم بتوانند نیاز خود را با 
نرخ مناسب تهیه و تامین کنند. این فعال صنفی 
در پاســخ به این پرسش که آیا میزان مصرف 
گوشت گوســفندی در بین مردم کاهش پیدا 
کرده است، گفت: با افزایش هزینه  ها و کاهش 
قدرت خرید، مصرف سرانه گوشت قرمز نسبت 
به سال های گذشته کاهش پیدا کرده است اگر 
یک خانواده  در ســال  گذشته ماهیانه 2 کیلو 
گوشت مصرف می کرد خرید خود را کاهش 

داده به ماهی یک کیلو رسانده است.

نرخ گوشت گوسفندی اعلام شد 

سرویس اقتصادی // عیدی کارگران تحت پوشش بیمه 
تأمین اجتماعی با کارکرد یکسال کامل، امسال حداقل ۵ 
میلیون و ۳۱۰ هزار و ۹۹۰ تومان و حداکثر ۷ میلیون و ۹۶۶ 

هزار و ۴۸۵ تومان خواهد بود. 
  تمام کارکنان مشــمول قانون کار که طبق تعریف این قانون 
»کارگر« شــناخته می شوند، مشــمول عیدی و پاداش پایان 
ســال هســتند. عیدی این گروه، متفاوت با میــزان عیدی 
 کارکنان دستگاه های اجرایی و دولتی است و به تناسب میزان 
»حقوق پایه« متفاوت است.  مبنای پرداخت عیدی کارگران در 
صورتی که یک سال کامل در محل کار خود سابقه پرداخت حق 

بیمه داشته باشند، معادل دو ماه حقوق پایه تا سقف ۷ میلیون 
و ۹۶۶ هزار و 4۸5 تومــان خواهد بود. همچنین کف عیدی 
کارگران نیز 5 میلیون و ۳۱۰ هزار و ۹۹۰ تومان است.  کارگرانی 
هم که کمتر از یک سال یعنی از یک تا ۱۱ ماه سابقه پرداخت 
حق بیمه دارند، مشمول عیدی پایان سال هستند. این دسته از 
کارگران به میزان »دو برابر حقوق پایه مندرج در فیش حقوقی، 
تقسیم بر ۱2، ضربدر تعداد ماه کارکرد« عیدی دریافت می کنند.  
به عنوان مثال کارگری که در سال ۱4۰۰ حداقل حقوق مصوب 
وزارت کار یعنی 2 میلیون و ۶55 هزار و 4۹5 تومان را دریافت 
می کند و یک ماه سابقه کار دارد، بر اساس فرمول محاسبه عیدی 

باید 442 هزار و 5۸2 تومان و کارگری که با همین میزان پایه 
حقوق، ۱۱ ماه سابقه کار دارد، باید 4 میلیون و ۸۶۸ هزار و 4۰۷ 
تومان عیدی دریافت کند. تاکید می شود، میزان عیدی محاسبه 
شده، صرفاً برای کارگرانی است که »حداقل حقوق سال ۱4۰۰« 
را دریافت می کنند و به عبارتی در سال نخست ورود به بازار کار 
قرار دارند.  عیدی سایر کارکنان دارای بیش از یک سال سابقه 
که قطعاً حقوق پایه آنها بیش از »حداقل حقوق مصوب« است، 
نیز طبق فرمول یاد شده خواهد بود، با این تفاوت که حقوق پایه 
مندرج در فیش حقوقی، مبنای محاسبه عیدی آنها خواهد بود. 
به این معنا که اگر پایه حقوق کارگری ۳ میلیون تومان اســت 
باید این عدد را در فرمول قرار داده و عیدی را محاســبه کند.
عیدی و پاداش کارگران معمولاً همراه با حقوق بهمن ماه توسط 
کارفرمایان واریز می شود، اما واریز آن با حقوق اسفند ماه نیز 

منع قانونی ندارد.

کارگران امسال چقدر عیدی می گیرند؟

  

   گروه گزارش // رئیس 
شهر  اســلامی  شورای 
در  حضور  با  بندرعباس 
مســجد امام موسی بن 
راه  محله سه  )ع(  جعفر 
برق ضمن تسلیت وفات 
)س(  البنین  ام  حضرت 
اظهار کرد: موضوعات مطالبــات مردم این محله 
کاملا به حق است، ما متاسفانه مشکلات متعددی 
در محلات داریم اما با برنامه ریزی که در شــورای 
شهر اتفاق افتاده است بنابراین است که هم شهردار 
و هم اعضای شورای شهر در محلات قرار بگیرند و 

مشکلات را از زبان اهالی محلات بشنوند.
  وی افزود: هر تصمیمی که درباره محلات گرفته مي 
شود باید با توجه به اولویت بندی و نیاز اهالی همان 
محله باشد، بعضی خواسته های مردم از امور شهرداری 
است که باید انجام شود. خواسته هایی مثل؛تنظیف و 
جمع آوری زباله و آسفالت معابر و کوچه ها که باید 
 جز برنامه های شــهرداری باشد.فاطمه جراره عنوان 
کرد: یکی از دغدغه هایی که وجود داشــته اســت و 
از خواســته های اکثر بانوان و آقایان این جمع است 
موضوعات ورزشی و مجتمع فرهنگی است و سالیان 
سال است که مورد بی توجهی قرار گرفته است، رسیدگی 
و تامین بودجه برای مجتمع های فرهنگی که کارشان 
ناتمام مانده است باید اولویت شهرداری باشد.جراره 

اضافه کرد: نگاه شورای شهر بر این است که شهرداری 
کمال همکاری را در رفع نیاز مردم داشته باشد، ما قرار 
است به صورت ویژه به مناطق کم برخوردار رسیدگی 
 کنیم، اعضای شورای شــهر باید برنامه ریزی کند و 
 شــهردار محترم آنان را اجرا کند، از طرف شــورای 
شهر بنده قول مي دهم که موضوعات اولویت دار طرح 
شــده از سوی مردم را مورد برنامه ریزی و اجرا قرار 

دهیم.
     وی ابــراز کــرد: قــرار نیســت در یک ســال 
 تمام مشــکلات حل شــود امــا با اولویــت بندی 
 مشکلات مهم را بر طرف خواهیم کرد،  در این محله 
خیابان هایی باید احداث شــود تا عبور ماشین های 
امداد رسانی مثل آتش نشانی و آمبولانس بهتر شود و 

در نهایت خدمات بهتری ارائه شود.
  رئیس شــورای اسلامی شــهر بندرعباس تشریح 
کرد: حضور شــهردار و عوامل شهرداری نشان دهنده 
این اســت که در اینجا قرار اســت کار انجام شود، 
 فقط این نیســت که ما شــنونده حرف شــما باشیم 
 حتما مــوارد مهــم در اولویت اجرا قــرار خواهند 
 گرفــت؛ ما نباید زمان را از دســت بدهیم و باید در 
ســریع ترین وقت ممکن به مشکلات مردم رسیدگی 

کنیم.
    وی در پایان خاطر نشــان کرد: نتیجه کار باید به 
اطلاع اهالی منطقه برسد،حضور ما در اینجا باید برای 
مردم مفید باشد و امید آنها را نباید ناامید کنیم و نباید 
 شرمنده آنها شویم، یکسری از مشکلات را مي شود در 
زمان کوتاه حل کرد اما بعضی از حل مشکلات زمانبر 

است.

  حجت الاسلام حیدری سراجی، عضو شورای 
شهربندرعباس/ حل مشکلات نیازمند زمان بندی 

و اولویت بندی است
  حجت الاسلام عبدالرضا 
حیدری سراجی با حضور 
در این جمع، اظهار  کرد: 
بنــده چندین ســال امام 
قدیمی  محلات  جماعت 
بافت فرسوده کمربندی  و 
و درخت ســبز بوده ام و 

از مشــکلات و معضلات این منطقه آگاه هستم.  وی 
 افزود: در بافت فرسوده کمبود ها بسیار زیاد است، از 
جمــع آوری نکردن ســطل های زباله تــا طغیان 
آسیب های اجتماعی، باید ما مشکلات را حل و فصل 
کنیم. وی افزود:  اگر کم کم پیگیر مشکلات شویم روی 
هم تلمبار نمي شوند و یکی یکی حل مي شوند، نباید 
همه مشــکلات را به دوش شهرداری بیاندازیم و تنها 
شــهرداری را حلال مشکلات بدانیم باید با شناسایی 
مشکلات مهم تک تک آنها را حل کنیم.عضو شورای 
اسلامی شهر بندرعباس بیان کرد: باید طبق گزارشاتی 
که از مردم به ما مي رســد و در توان ما نیز هســت 
وارد عمل شــویم، نباید صرفا تعهد مالی ایجاد کنیم 
زیرا اگر به یکی از تعهدات داده شــده عمل نشود ما 
شرمنده مردم مي شویم؛ باید حواسمان را جمع کنیم و 
چیزی را که در توان شهردار و شهرداری است را بیان 
کنیم.حیدری یاد آور شد: مطمئن باشید که اگر تونایی 
حل مشکلی باشــد نه ما و نه شهردار کوتاه نخواهیم 
 آمد ما قرار نیســت مشکلات را یک شبه حل کنیم و 

شق القمر کنیم باید مشــکلات رصد و اولویت بندی 
شود.وی خاطر نشان کرد: کم و کاستی ها زیاد است؛ 
خیالتان راحت باشد ما نسبت به مردم و شهرمان تعهد 
داریم و پیگیر مشکلاتشان خواهیم بود، امیدوار هستم 
آمدن ما به اینجا برای خدا باشــد لــذا اگر نیت غیر 
خدایی باشد مردم متوجه خواهند شد، کاری که برای 

خدا باشد خدا هم آن را حل خواهد کرد.
  فریده عامری، عضو شورای شهر بندرعباس 
تاکید کــرد / ضرورت احداث ایســتگاه آتش 

نشانی در محدوده سه راه برق 
  فریده عامــری در این 
جلسه اظهار کرد: حضور 
مــا در این جمــع برای 
رفع مشــکلات و مسائل 

محلات است.
   وی افــزود: یکــی از 
مشــکلات محله سه راه 
برق کــه از پل خواجو تا 

سه راه برق امتداد یافته است کمبود بوستان و فضای 
ورزشی اســت ؛ لطفا کم کاری برخی از مسئولین را 
پای انقلاب نگذارید.عضو شــورای شهر بندرعباس 
گفت: ما برای برطرف شدن مشکلات انقلاب کرده ایم 
و به حق که بعد از 4۳ ســال ما تغییراتی را در شهر 
بندرعباس شاهد بوده ایم اما کم کاری هایی نیز صورت 
گرفته اســت ولیکن کمبود فضای سبز و بوستان نیز 
شایسته مردم ما نیست.وی افزود: ما فضای فرهنگی 
در محلات قدیمی شــهر بندرعبــاس نداریم ولیکن 
فقط ساخت فرهنگســرا در محلات ملاک نیست و 

باید آنها را تجهیز و پشتیبانی هم کنیم.فریده عامری 
در ادامــه گفت: از مشــکلات دیگر این محله بحث 
 ایمنی اینجاســت ما در این محدوده کمبود ایستگاه 
آتش نشــانی داریم برای حل این مشکل نیز زمینی 
برای آن اختصاص داده شــده اســت که با توجه به 

بودجه ای که در سال ۱4۰۱ در نظر گرفته خواهد شد 
این ایستگاه را احداث خواهیم کرد. وی خاطر نشان 
کرد: مشــکل دیگری که از دغدغه های بانوان عزیز 
این محدوده و از حقوق اصلی شهروندان است داشتن 
کوچه های تمیز و بدون آلودگی اســت که با تدابیر 
اندیشیده شده به بحث نظافت کوچه ها نیز رسیدگی 
می شــود و همچنین به بحث فاضلاب رها شده در 

محلات نیز رسیدگی خواهد شد.

با حضور  اعضای شورای شهر بندرعباس در مسجد امام موسی بن جعفر )ع( محله سه راه برق مطرح شد
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رئیــس شــورای شــهر و اعضــای 
شورای اسلامی شــهر بندرعباس 
به همــراه شــهردار بندرعباس ، 
معاونین و مســئولین شــهرداری 
برای رسیدگی به درخواست ها و 
مسائل و مشکلات اهالی این محله 
در مسجد امام موسی بن جعفر )ع( 

محله سه راه برق  حضور یافتند

,,

گــروه خبر // مدیرکل محیط زیســت هرمــزگان گفت: 
در برابــر تخلفات و آلایندگی هــای صنایع پیگیری های 
 لازم را داریــم واز حــق مــان کوتاه نمی آییــم وبا هیچ 
صنعت آلاینده ای کوتاه نمی آییم ودر مراجع قضایی هم این 

پیگیری ها را تا حصول نتیجه ادامه می دهیم. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ حبیب مســیحی تازیان در نشســت 
مطبوعاتی به مناسبت هوای پاک با شعار هوای پاک، حقوق عامه 
و اراده ملی افزود:ده مرکز فنی خودرو در اســتان پایش می شوند.
متقاضیان در شهرســتان های حاجی آباد، بندرلنگه و جاســک 
در حــال احداث مرکز معاینه فنی هســتند و امســال فراخوانی 
گذاشــتم و یکی از مراکز فنی در بندرعبــاس در روز هوای پاک 
خودروها را با 4۰درصد تخفیف خدمات ارائه می دهد. مســیحی 
افزود: در ۹ماهه ســال جاری ۳۳۰مورد پایش در اســتان انجام 
شده استمسیحی اظهار داشــت : ۳۷ صنعت از دودکش ها پایش  

 و  ۳۸صنعــت صنایع از هوای محیط پایش شــده اســت. تعداد 
پایش ها در ۹ماهه در مراکز معاینه فنی خودرو از ده مرکز معاینه فنی 
۳۸مورد است. وی گفت: ۹5مورد واحدهای سرماساز گازی مورد 
پایش قرار گرفته  و ۹5مورد صنعت خوداظهاری پایشی داشتیم. 
مسیحی اظهار داشت: امســال ۱۱۹اخطار به ۱۷ صنعت آلاینده 
صادر شده و پارسال 2۷صنعت آلاینده در استان داشتیم. وی گفت 
: با پیگیری های صورت گرفته میزان مصرف گاز توانیر از ۱.۸ به 
4میلیون مترمکعب رسیده است وبایستی به ۶میلیون مترمکعب در 
روز برسد تا از لیســت آلایندگی خارج شود. البته در هوای سرد 
ماه های اخیر میزان مصرف گاز در این نیروگاه به یک سوم رسیده 
اســت. وی گفت : توانیر و نفت فلات قاره بیش از 5سال بصورت 
مستمر  آلایندگی دارند. مدیرکل محیط زیست هرمزگان افزود:در 
سال گذشته 5پرونده شناور ایرانی مورد برخورد قانونی قرار گرفتند. 
مسیحی خاطرنشان کرد: میزان آلودگی هایی که در غرب بندرعباس 

مشهود است در نوارساحلی یا شهرها و روستاهای اطراف صنایع 
متمرکز است که بایستی عوارض آلایندگی به این مناطق داده شود 
ودر راستای انجام مسئولیت های اجتماعی اقدامات مناسبی صورت 
گیرد.وی گفت:۱۶روز پاک و روزهای قابل قبول 2۱۸روز و روزهای 
ناسالم هم ۳۹روز  و ۳روز خیلی ناسالم در ۹ماهه سال جاری بود. 
مسیحی افزود: 42جلسه در خصوص شرایط اضطرار داشتیم.  وی 
گفت: در خصوص پیگیری مفاد قانونــی که الزام هایی که داریم، 
درشرق استان و جاسک برای جلوگیری از ریزگردها، 2۰۰هکتار 
منابع طبیعی و 5۰۰هکتار را محیط زیست مراقبت و آبیاری نهال در 
سال گذشته داشتیم. وی گفت: یک نیروگاه خورشیدی ده مگاواتی 
در قشــم و طبق گزارش برق منطقه ای در مجموع نیروگاه های 
خورشیدی  ۱۷ میلیون کیلووات ساعت تولید برق داریم. مدیرکل 
محیط زیست هرمزگان گفت:  طبق توافق محیط زیست با چین، 
دربیشتر پاســگاه ها و ادارات در استان ها پنل های خورشیدی 
واردشده واستفاده می شــود. وی گفت: 5ایستگاه سنجش ذرات 
گردو غبار محیط زیست داریم که ایستگاه  بندرلنگه  در چرخش 
پالایش قرار می گیرد و شش شهرستان دیگر دارای پایش آنلاین 
در حوزه ریز گرد می شوند. مسیحی افزود: در هیچ پرونده ای مرتبط 
 با محیط زیست که در دستگاه قضایی هم تشکیل می شود، کوتاه 
نمی آییم و براساس مستندات قانونی تعارفی با هیچ صنعتی که آلایندگی 
 دارد، نداریم و تا آخر پیگیری های لازم را انجام می دهیم. مدیرکل 
 محیط زیســت هرمــزگان افــزود: پرچم گذاری در ســاحل با 
رنگ های قرمز، آبی و ســبز براســاس آلودگی ساحل برعهده 
شهرداری اســت و نقاط آلوده ساحل بندرعباس بصورت مستمر 
پایش شــود. وی اظهار داشت: شناگاه های رسمی در بندرعباس 
هم مشخص نشده است که این موضوع برعهده محیط زیست نیست. 
وی گفت: از شهروندان انتظار داریم که منطقه حفاطت شده کوه گنو 
را آلوده نکنند و زباله نریزند. مسیحی تاکید کرد: توسعه استان بایستی 
بادرنظرگرفتن موازین زیست محیطی باشد. مسیحی گفت:در حال 
حاضر 2.۸ مترمربع سرانه فضای سبز در شهر بندرعباس داریم که 
طبق طرح تفصیلی بایســتی به ۸مترمربع برسد که براساس قانون 
هوای پاک بایســتی در شهرهای بالای 5۰هزار نفر به ۱5مترمربع 

فضای سبز به ازای هر نفر در شهرها برسد.

مدیرکل محیط زیست هرمزگان هشدارداد

کوتاه نمی آییم ، تعارف نداریم 



ســرویس حــوادث// رئیــس کل 
دادگستری هرمزگان از دستگیری یک 
نفر از کارمندان بنیاد مسکن این استان 

به اتهام اختلاس خبر داد.
به گزارش خبرنگار دریا؛ مجتبی قهرمانی 
رئیس کل دادگستری هرمزگان اظهار کرد: 
یک نفر از کارمندان بنیاد مسکن این استان 
در شهرستان رودان بازداشت شده است. 

وی افزود: با توجه به گزارش ســربازان 
گمنام امام زمان )عج(، فرد دســتگیر شده 
متهم به اختلاس مبلغ ۱۹۰ میلیون تومان 
از وجوه دولتی و اموال بیت المال اســت.

مجتبی قهرمانی ادامه داد: در روند تحقیقات 
قضایی مشخص شده اســت که متهم از 
طریق نصــب کارتخوان غیر مجاز، وجوه 
پرداختی توســط مراجعان برای واگذاری 

اراضی دولتی را به حساب شخصی خود 
واریز کرده اســت.وی در ادامه افزود: در 
خصوص متهم دســتگیر شده قرار تأمین 
کیفری صادر شده است و رسیدگی قضایی 
به منظور شناسایی ابعاد دیگر این پرونده 
همچنــان ادامه دارد که بــا تکمیل روند 
تحقیقات، متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد. 
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان در 

ادامه با بیان اینکه مبارزه بی امان دستگاه 
قضایی با مظاهر فساد با جدیت و قاطعیت 
پرونده های  کــرد:  ادامه می یابد، تصریح 
مبارزه با فساد به صورت ویژه در دبیرخانه 
مدیریــت پرونده های مهم دادگســتری 
هرمزگان، تحت نظارت مدیریت ارشــد 
قضایی استان قرار دارد و تا حصول نتیجه 

نهایی پیگیری می شوند.

سرویس حوادث// پسر جوانی که ۶ سال قبل 
در یک نزاع جمعی مرتکب قتل شــده بود به 
شرط پرداخت دیه، ترک دیار و ادامه تحصیل 
تا مقطع دکتری موفق به جلب رضایت خانواده 

مقتول شد.
شهریور ســال ۹۶ گزارش درگیری خونین خیابانی 
به پلیس اســتان ایلام گزارش شــد. به دنبال اعلام 
این خبر تیم جنایی راهی محل شــد و پسر جوانی 
را که با ضربه قمه مصدوم شــده بود به بیمارســتان 
منتقل کردنــد. اما تلاش کادر درمــان برای نجات 
پســر  24 ســاله بی نتیجه ماند و او یک ساعت بعد 
از انتقال به بیمارســتان جان خود را از دست داد. با 
شناســایی هویت متهم به قتل، تیم جنایی وارد عمل 
شد و او را دستگیر کرد. وی در تحقیقات گفت: روز 

حادثه دوســتانم سوار بر موتور بودند که با مقتول و 
دوستانش سر موتورسواری و کری خوانی بحث شان 
شد. او ادامه داد: یکی از دوستانم که در این درگیری 
نقش داشــت، با من تماس گرفت و از من خواست 
که برای دعوا به آنها ملحق شوم. به او گفتم موتورم 
خراب اســت و نمی توانم بیایم. اما دوستم با موتور 
خودش به دنبالم آمد و مرا سوار کرد و باهم به محل 
درگیری رفتیم. دعوا دوباره شروع شد و در این میان 
همه چاقو و قمه  به دست داشتند. من قصدم قتل نبود 
و ناخواسته دست به این جنایت زدم. مقتول که روی 
زمین افتاد، فرار کردم و یک ســاعت بعد هم متوجه 
شــدم که او کشته شــده و من هم بلافاصله دستگیر 

شدم.
* درخواست قصاص

بــا اعتراف متهم جــوان به قتل، بازســازی صحنه 
جنایت، اظهارات شاهدان، مدارک و شواهد موجود 
در پرونده، کیفرخواســت امیر بــه اتهام قتل عمدی 
صادر شــد. پرونده امیر برای محاکمه و صدور حکم 
بــه دادگاه کیفری ارجاع شــد و او گرچه زمانی که 
در جایگاه ویژه در مقابل قضات دادگاه کیفری قرار 
گرفت، ابراز پشــیمانی و ندامت کرد اما با توجه به 
درخواســت اولیای دم، حکم قصاص برای او صادر 
شد. با تأیید این حکم، پسر جوان که در زمان جنایت 
22 سال بیشتر نداشت در چند قدمی چوبه دار قرار 
گرفت و بدین ترتیب واحد صلح و ســازش مستقر 
در دادســرای امور جنایی پایتخت و واحد صلح و 
سازش دادسرای ایلام وارد عمل شده و با برگزاری 
چند جلسه تمام  تلاش خود را برای جلب رضایت 

خانواده مقتول به کار بستند.
اولیای دم ابتدا اصرار بر قصاص داشتند اما در نهایت 
اعلام کردنــد در صورت دریافت دیــه و پذیرفتن 
شــروط آنها رضایت خود را اعــلام خواهند کرد. 
خانواده مقتول اظهار داشتند قاتل پسرشان باید غیر 
از پرداخت دیه درخواستی آنها تا آخرعمرش قدم به 
استان ایلام نگذارد و آنجا را برای همیشه ترک کند.

همچنین او و خانواده اش حق رفت و آمد به دو شهر 
زادگاه مقتول و محل زندگی اولیای دم را ندارند و در 
صورت ورود به این دو شــهر باید 5۰۰ سکه طلا به 

خانواده مقتول پرداخت کنند.
* کمک برای جمع آوری دیه

بــه دنبال اعلام این شــرط، خانــواده متهم تمامی 
املاک و دارایی شــان را فروختند اما دارایی آنها به 

مبلغ درخواستی اولیای دم نمی رسید. به همین دلیل 
یکی از استادان دانشگاه تهران که از فعالان مدنی نیز 
هســت، زمانی که متوجه شد پسر زندانی  در زندان 
متنبه شده و اقدام به حفظ قرآن و خواندن نماز کرده 
است، به شرط اینکه وی پس از آزادی ادامه تحصیل 
دهد و مدرک دکترایش را بگیرد، حاضر به کمک در 
جمع آوری دیه شد و گفت حاضر است پس از آزادی 
وی، مخارج تحصیلــش را تا مقطع دکتری بپردازد. 
پس از پذیرفتن این شرط اســتاد دانشگاه از سوی 
امیر، وی وارد عمل شــده و فراخوان جمع آوری دیه 
را در صفحه اینستاگرامش منتشر کرد و با کمک خود 
و دنبال کننده هایش موفق شد مابقی پولی را که آنها 
برای پرداخت دیه کم داشــتند، تهیه کند تا مقدمات 

آزادی پسر زندانی فراهم شود. 

رهایی از قصاص به شرط ترک دیار، پرداخت دیه و ادامه تحصیل

حوادث جهان
تروریست های داعش چهار صیاد عراقی را در سامرا کشتند

 منابــع خبری در اســتان صلاح الدیــن عراق، اعــلام کردند که 
تروریست های داعش تعدادی از ماهیگیران را در استان صلاح الدین 
کشتند. بر اساس آنچه خبرگزاری ناس منتشر کرده است چهار نفر از 
پنج صیادی که توسط تروریســت های داعش از منطقه القادریه واقع 
در جنوب سامرا ربوده شــده بودند کشته شدند. نفر پنجم نیز پس از 
جراحت های زیاد و پس از اینکه  داعشــی ها تصور کردند مرده است 
موفق به فرار از چنگ تروریست ها شد. هرچند تروریست های داعش 
در عراق شکســت خورده اند اما بقایای این گروه تروریستی در نقاط 
مختلف عــراق به دنبال انجام عملیات های پراکنده ای اســت. چندی 
پیش یکی از مواضع مهم تروریست های داعش در شمال بغداد هدف 
قرار گرفته شد. طبق اعلام نهادهای امنیتی عراق، بر اساس اطلاعات 
محرمانه و دقیق، نیروی هوایی عراق یکی از اهداف مهم عناصر باندهای 

تروریستی داعش در شمال بغداد را بمباران کرد.

یورش مردان مسلح به روستایی در نیجریه
 ده ها مرد مســلح با حمله به روستایی در شمال غرب نیجریه بیش 
از 5۰ نفر از ساکنان این روستا را کشتند. مردان مسلح همچنین رئیس 
قبیله و چندین زن و کودک را نیز ربودند.عبدالله کرمان اوناشی یکی از 
بزرگان محلی گفت: ده ها فرد مســلح با ورود به روستای »دنکید« در 
»ولایت کیبی« با پلیس محلی درگیر شدند. به دنبال تشدید درگیری ها 
پلیس محلی عقب نشینی کرد و مردان مسلح، روستا را تصرف کردند، 
مغازه ها و انبارها را به آتش کشــیدند و احشام را نیز به سرقت بردند. 
این بزرگ محلی تاکید کرد که این افراد دو ســرباز، یک افسر پلیس و 
5۰ روستایی را کشــتند. پسر رئیس قبیله ربوده شده نیز تایید کرد که 
مردان مسلح بار دیگر به روستا بازگشته و خانه های بیشتری را به آتش 
کشیدند.افراد مسلح یک هفته پیش نیز با حمله به ولایت زامفارا 2۰۰ 

نفر را کشته بودند.

وقوع ۲ انفجار در منطقه »الکراده« بغداد
 منابــع خبری از وقوع دو انفجار در بغــداد خبر دادند. انفجارها در 
میدان الواثق واقع در منطقه الکراده رخ داده است. در این انفجارها یک 
بانک هدف قرار گرفت. رسانه های عراقی اعلام کردند که تعداد زیادی 
آمبولانس به محل حادثه اعزام شده است. شبکه العهد اعلام کرد: بر اثر 
انفجارها تمام خیابان های مجاور و منتهی به الکراده بسته شده است. طبق 
اعلام منابع عراقی، در این انفجارها بانک »جیهان« و فروشگاه مشروبات 
الکلی در منطقه الکراده هدف قرار گرفتند. در جریان انفجار بانک، یک 
نیروی حفاظتی بانک نیز زخمی شــد. در روزهای گذشته همزمان با 
حمله نیروهای مقاومت به پایگاه های نظامی آمریکا و کاروان های نظامی 
این کشور، انفجارها و حملات مشکوکی در داخل عراق رخ داده است. 
حمله به سفارت آمریکا در منطقه سبز بغداد در بامداد جمعه یکی از این 
حملات مشکوک است؛ حمله ای که گروه های مقاومت اعلام کرده اند که 

کار این گروه ها نبوده است.
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حوادث

  روابط عمومي اداره کلگوشت ماهي و ميگو ، حاوی چربي های مفيد پروتئين مرغوب و ويتامين های  گوناگون است
شيلات هرمزگان

  

همه درآمدم در صافکاری و نقاشــی خودرو را صرف 
رفیق بازی و خرید موادمخدر مــی کردم تا این که 
آخرین بار وقتی به جــرم خرید و فروش خودروهای 
سرقتی سه ســال از عمرم را پشت میله های زندان 
گذراندم با خودم عهد کردم که دور شیشه و کریستال 

را خط بکشم اما ...
جوان ۳5 ساله ای که به اتهام سرقت خودرو با هوشیاری 
ماموران گشــت کلانتری دســتگیر شده اســت، درباره 
سرگذشــت خود به مشــاور ومددکار اجتماعی کلانتری 
گفت: فرزند پنجم از یک خانواده ۹ نفره هســتم، پدر پیرم 
که اکنون از کار افتاده شده است، راننده کامیون بود و شب 
ها و روزها را در جاده های بین شــهری سپری می کرد.او 
برای تســکین دردهایش سال ها بود که موادمخدر سنتی 
مصرف می کرد و بخش زیادی از درآمدش را برای تامین 
هزینه های اعتیادش می پرداخت به همین دلیل اوضاع مالی 
خوبی نداشتیم و من هم در مقطع راهنمایی مجبور به ترک 
تحصیل شدم تا کمک خرج خانواده ام باشم.از همان زمان به 
شاگردی در یک تعمیرگاه صافکاری و نقاشی مشغول شدم 
و خیلی زود این حرفه را آموختم اما چند سال بعد وقتی به 
سن نوجوانی رسیدم همه درآمدم را خرج رفیق بازی هایم 
می کردم و بیشــتر اوقات را با دوستان و همکاران بزرگ 
تر از خودم می گذراندم تا این که در همین دورهمی ها با 
تعارف و تشویق دوستانم به مصرف مواد مخدر سنتی رو 
آوردم و گاهی نیز پنهانی از شیره و تریاک پدرم استفاده می 
کردم.  ۱۷ساله بودم که به یک معتاد حرفه ای تبدیل شدم. 
از سوی دیگر چون سرمایه راه اندازی تعمیرگاه را نداشتم 
شغل صافکاری و نقاشی خود را در حالی رها کردم که به 
جرم خرید و فروش خودروهای سرقتی به مدت سه سال 
روانه زندان شــدم چرا که نمی توانستم مخارج اعتیادم را 
تامین کنم. بعد از آن به عنوان فروشنده در یک کافی شاپ 
مشغول کار شــدم و طولی نکشید که این حرفه را نیز یاد 

گرفتم و به همراه یکی از دوستانم قهوه خانه ای در خیابان 
میثم راه اندازی کــردم اما رفیق بازی و اعتیاد و همچنین 
مزاحمت بــرای دختران جوان رهایم نمی کرد و این گونه 
خلافکاری ها جزئی از زندگی من شــده بود تا جایی که 
یک بار به جرم رابطه نامشــروع دستگیر شدم و چهار ماه 
را پشــت میله های زندان گذراندم. بعد از آزادی از زندان 
نیز دوباره به مصرف مواد مخدر رو آوردم. حالا دیگر نوع 
مواد مخدر برایم فرق نداشــت و انواع و اقسام مواد مخدر 
صنعتی، سنتی و تزریقی را تجربه می کردم.کارم به جایی 
رسید که پول هنگفتی را صرف تهیه مواد مخدر می کردم و 
ناچار بودم برای تامین هزینه های اعتیادم دست به سرقت 
بزنم اگر چه تصمیم گرفته بودم با ترک اعتیاد به زندگی آرام 
و بی دغدغه بازگردم اما باز هم ســاعت ۶ صبح از خانه 
بیرون می زدم و بی هدف در کوچه های خلوت می گشتم 
که ناگهان در خیابان نبوت یک خودروی پراید مدل پایین 
نظرم را جلب کرد. دوباره وسوسه های شیطانی به سراغم 
آمد وتصمیم به سرقت گرفتم. چون در شغل صافکاری فن 
بازکردن قفل در خودروها را آموخته بودم، به راحتی و تنها 
با یک ســیم مفتولی، در آن پراید را باز کردم اما دیدم قفل 
پدال دارد. به ناچار خودرو را روشــن نکردم و در همان 
حالت خاموش آن را هل دادم تا به جای امنی منتقل کنم و 
به قطعات و لوازم داخلی آن دستبرد بزنم اما در همین حال 
ناگهان در میان بهت و ناباوری متوجه شدم که در محاصره 
ماموران گشت نامحسوس کلانتری قرار گرفتم.  وحشت 
زده چاقویی را بیرون کشیدم و به سمت ماموران حمله ور 
شدم.  این گونه بود که راه گریزی یافتم و پا به فرار گذاشتم.

درحالی که ماموران انتظامی تعقیبم می کردند، در آن ساعت 
صبح وارد خانه ای شدم که در آن نیمه باز بود. سراسیمه از 
پله ها بالا رفتم و در پشت بام پنهان شدم ولی چند دقیقه 
بعد ماموران با همکاری صاحبخانه به پشت بام آمدند و مرا 

از زیر کانال کولر بیرون کشیدند...

ماجرای حمله دزد چاقوکش به ماموران
بازداشت کارمند متخلف بنیاد مسکن هرمزگان به اتهام اختلاس در امتداد تاریکی

سرویس حوادث// اظهارات ضد و نقیض مرد جوان 
در رابطه با مرگ نوعروس، احتمال جنایت از سوی 

او را پررنگ تر کرد.
پنجشــنبه 2۳ دی گزارش مرگ مشکوک زن جوانی به 
بازپرس ساسان غلامی اعلام شد. به دنبال اعلام این خبر 
تحقیقات آغاز شد و در بررسی های اولیه همسر زن جوان 
به تیم جنایی گفت: 5 سال قبل با فرانک آشنا شدم و بعد 
از 4 سال آشنایی باهم عقد کردیم. یک ماهی هم می شود 
که ازدواج و زندگی مشترکمان را شروع کردیم.او ادامه داد: 

در مدتی که با فرانک دوست بودم چندان متوجه رفتارهای 
عجیب او نبودم اما از زمانی که ازدواج کردیم تازه متوجه 
شدم او رفتارهای مشکوکی داشت و من تصور می کنم که 
موضوع مهمی را از من پنهان می کرد. سر همین موضوع 
مدام باهم اختلاف داشتیم و روز حادثه که از دست فرانک 
به شــدت عصبانی بودم، او را کتــک زده و خانه را ترک 
کردم. زمانی که به خانه برگشتم فرانک را روی زمین دیدم 
در حالی که ۱2۰ قرص خورده بود.با توجه به اظهارات 
ضد و نقیض مرد جوان، احتمال جنایت از سوی بازپرس 

شعبه سوم دادســرای امور جنایی پایتخت توسط همسر 
فرانک مطرح شد. با این احتمال، مرد جوان بازداشت شد 

و تحقیقات در این رابطه ادامه دارد.

بازداشت همسر بعد از مرگ نوعروس

طرح : بیتا هوشنگی

بر  نظارت  معاون  حوادث//  سرویس 
تهران  عمومی  امنیت  پلیس  اماکن 
بزرگ، از متلاشی شدن باند سارقان 
داروهــای کمیاب و گــران قیمت 

داروخانه های تهران خبر داد.
سرهنگ نادر مرادی افزود: به دنبال وقوع 
چندین فقره ســرقت داروهــای کمیاب 
بیمارستانی در داروخانه های واقع در نقاط 
مختلف شهر تهران، رسیدگی به موضوع در 
دستور کار ماموران پلیس نظارت بر اماکن 

عمومی تهران بزرگ قرار گرفت و آنان به 
طور ویژه تحقیقات خود را آغاز کردند.وی 
با اشاره به انجام تحقیقات از سوی ماموران 
گفت:  ماموران پلیس با انجام چندین روز 
کار اطلاعاتی و با اســتفاده از شگردهای 
پلیسی، سرنخ هایی را از این افراد به دست 
آوردند و متوجه شدند ســارقان با ایجاد 
یک باند ســرقت و هماهنگ با هم، دست 
به سرقت داروهای کمیاب و گران قیمت از 
داروخانه ها زده اند. معاون نظارت بر اماکن 

پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ با  با بیان 
این که ماموران موفق به شناسایی سرکرده 
این باند قاچاق شــدند، ادامه داد:  همچنین 
در تحقیقات مشخص شد سرکرده باند یکی 
از کارمندان قراردادی بیمارســتانی است 
 که اقدام به طراحی و اجرای نقشــه سرقت

 کرده است.
وی با بیان این که مخفیگاه این فرد شناسایی 
شــد، افزود: طی هماهنگی با مقام قضایی 
مجوز عملیات، دریافت شــد و ماموران با 

حضور در محل، وی را دســتگیر و به مقر 
انتظامی منتقل کردند. همچنین در بازرسی 
از محل دستگیری این فرد ۳2 عدد داروی 
کمیاب و گران قیمت مورد نیاز بیمارستان ها 
نیز کشف و ضبط شــد.وی ارزش ریالی 
داروهای مذکور را 5۰۰میلیون ریال برآورد 
کرد و گفت:  این باند متلاشی شد و برخی از 
اعضای آن نیز دستگیر شدند، اقدامات برای 
شناسایی و دســتگیری دیگر افراد مرتبط 

ادامه دارد.

نقشه کارمند بیمارستان برای سرقت داروهای کمیاب فاش شد 

ســرویس حوادث// مرد زندانی که به جرم 
قتل دختری کر و لال به قصاص محکوم شده 
بود پس از ۹ سال در ندامتگاه مرکزی کرج 

به دار مجازات آویخته شد.
رســیدگی به این پرونده از ۹ سال قبل به دنبال 
کشف جسد ســوخته دختر جوانی در یکی از 
بوستان های کمالشهر کرج شروع شد. خیلی زود 
مأموران پلیس در محل حاضر شده و تحقیقات 
برای شناسایی هویت جسد سوخته کلید خورد. 
طولی نکشید که با شناســایی هویت مقتول و 
خانواده وی رمزگشایی از این جنایت هولناک 

در دستور کار کارآگاهان جنایی استان البرز قرار 
گرفت.در نخســتین گام ردپای مرد جوانی در این 
پرونده شناســایی و به دستور بازپرس پرونده وی 
دستگیر شــد. متهم در بازجویی ها به قتل اعتراف 
کرد و گفت: من متأهل هستم، یک روز در پارک با 
این دختر آشنا شدم و وقتی فهمیدم مشکل شنوایی 
و گفتاری دارد با وعــده ازدواج او را فریب دادم 
و روزی که همســرم در خانه نبود این دختر را به 
خانه ام کشــاندم و مورد آزار و اذیت قرار دادم. اما 
دختر جوان که خیلی ترسیده بود می خواست از من 
شکایت کند و به اداره پلیس برود من هم برای اینکه 

می ترسیدم همسرم بفهمد و آبرویم برود او را به یکی 
بوستان های کمالشهر کشانده و با ضربه چاقو اول او 
را به قتل رساندم و بعد جسدش را آتش زدم.بدین 
ترتیب با اعترافات مرد شرور کیفرخواست وی به 
اتهام تعرض، قتل و جنایت بر میت صادر و پس از 
محاکمه در شعبه یکم دادگاه کیفری البرز به قصاص 
و اعدام محکوم شــد. این حکــم با تأیید قضات 
دیوان عالی کشور برای اجرا به شعبه اجرای احکام 
فرستاده شد و سرانجام پس از ۹ سال مرد جنایتکار 
با واریز تفاضل دیه مقتول از ســوی بیت المال در 

ندامتگاه مرکزی کرج به دار مجازات آویخته شد. 

قاتل 
دختر 

جوان در 
ایستگاه 

مرگ

آگهی مزایده عمومی فروش خودرو )تجدید مزایده(
سازمان همیاری شهرداریهای استان هرمزگان در نظر دارد تعدادی خودرو به شرح جدول ذیل 
را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده واگذار نماید. لذا از کلیه داوطلبان 
واجد شــرایط دعوت به عمل می آید جهت بازدید و دریافت اسناد مزایده از روز سه شنبه مورخ 
1400/10/28 تا حداکثر روز ســه شنبه 1400/11/05 در ساعات اداری به آدرس بندرعباس، 

چهار راه نخل، طبقه فوقانی بانک ملت، سازمان همیاری شهرداریهای استان هرمزگان مراجعه نمایند. 

1.  مبلغ ســپرده شرکت در مزایده معادل 5 درصد مبلغ کارشناسی خودرو است که می بایست بصورت چک 
تضمین شده بانکی یا ضمانتنامه بانکی و یا نقداً به شماره حساب 0107982283006 نزد بانک ملی شعبه 

استانداری بنام سازمان همیاری شهرداری های استان هرمزگان واریز گردد. 
2. آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت روز سه شنبه مورخ 00/11/05 14 ساعت 14 می باشد.

3. تاریخ برگزاری مزایده روز چهار شنبه مورخ 1400/11/06 ساعت 10 صبح در محل سازمان است.
4. علاقه مندان به شرکت در مزایده می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به سازمان همیاری شهرداری های استان 
هرمزگان واقع در بلوار امام خمینی ـ چهارراه نخل ـ طبقه فوقانی بانک ملت به شماره تلفن 33672691 ـ 076 و 

09174904204مراجعه نمایند.

مدل
87
88
89
89
89
89
89
89
93

شرح خودرو

پراید )صبا(
پژو پارس

سمند ال ایکس
پژو پارس
پژو405 
پژو 405
پژو  405
پژو 405

پیکان وانت

ردیف

1

2
3
4
5
6
7
8
9

رنگ

نقره ای متالیک
سفید
سفید
سفید

نقره ای متالیک
نقره ای متالیک
نقره ای متالیک
نقره ای متالیک

سفید

قیمت پایه )ریال( 
500/000/000
900/000/000
870/000/000

1/250/000/000
860/000/000
850/000/000
860/000/000
850/000/000
980/000/000

سپرده )ریال(
25/000/000
45/000/000
43/500/000
62/500/000
43/000/000
42/500/000
43/000/000
42/500/000
49/000/000
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سال بیست و یکم شماره 3799

شهرستان

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری هرمزگان:

کارگروه ملی برای رسیدگی به رفع محرومیت از بشاگرد 
راه اندازی می شود 

  سعیده دبیری نژاد سرویس شهرستان// مدیرکل امور روستایی و شوراهای 
استانداری هرمزگان گفت: به پیشنهاد معاون توسعه روستایی و مناطق محروم 
کشور و تصویب در شورای اداری استان هرمزگان با حضور ریاست محترم 
جمهوری اســلامی ایران، کارگروهی ویژه برای رفع محرومیت از شهرستان 
بشاگرد در سطح ملی تشکیل و راه اندازی می شود. به گزارش خبرنگار دریا، 
نرگس غلامپور با بیان اینکه کارگروه ملی برای رفع محرومیت از شهرستان 
بشاگرد تشــکیل می شود، اظهار داشت: پیشــنهاد راه اندازی این کارگروه 
در پی بازدید معاون توســعه روستایی و مناطق محروم کشور از شهرستان 
بشــاگرد، در جلسه شورای اداری استان هرمزگان با حضور ریاست محترم 
جمهوری اسلامی ایران، مطرح و مورد موافقت قرار گرفت.  وی افزود: معاون 
توســعه روستایی و مناطق محروم کشور، از بخش ها و روستاهای مختلف 
شهرستان بشاگرد بازدید و زیر ساخت های موجود و همچنین پتانسیل ها 
و ظرفیت های این شهرســتان را مورد بررســی قرار داد . وی گفت: در این 
بازدید، کمبودها و محرومیت ها در کنار ظرفیت های این شهرســتان معرفی 
و همچنین گزارش های آماری و تحلیلی در خصوص وضعیت شهرســتان 
بشاگرد ارائه شــد. مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری هرمزگان 
خاطر نشان کرد: پس از این بازدید، در جلسه شورای اداری استان هرمزگان 
با حضور ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران، پیشنهاد تشکیل کارگروه 
ملی رفع محرومیت از شهرستان بشاگرد مطرح و مورد موافقت و تصویب قرار 
گرفت.  غلامپور یادآور شد: با توجه به حجم بالای نیازهای زیرساختی در 
شهرستان بشاگرد و همچنین پراکندگی جمعیت و شرایط خاص کوهستانی و 
جغرافیایی، رسیدگی به این شهرستان و ایجاد تحول اساسی در این شهرستان، 
نیازمند یک عزم ملی است. وی اظهار امیدواری کرد: با پیگیری های اداره کل 
امور روستایی و شوراهای استانداری و همچنین حمایت و پشتیبانی استاندار 

محترم هرمزگان، هر چه زودتر این کارگروه راه اندازی و شروع به کار کند.
اسکان اضطراری ۸ مادر باردار پرخطر
 از روستاهای صعب العبور در میناب 

  سرویس شهرســتان// مدیر شبکه بهداشت و درمان میناب از اسکان 
موقت و اضطراری ۸ مــادر باردار در میناب خبر داد. غلام رحیمی مدیر 
شبکه بهداشت و درمان میناب گفت: با توجه و وضعیت اضطراری و احتمال 
وقوع ســیل و خرابی جاده های مسیر پیش بینی وضعیت نامساعد جوی 
و با هماهنگی فرمانداری ویژه شهرســتان میناب اسکان موقت برای این 
مادران در نظر گرفته شد.مهرنوش عباس نیا مسؤول سلامت خانواده شبکه 
بهداشــت و درمان میناب افزود: با پیگیریها و پیشنهاد به معاون بهداشتی 
شبکه بهداشــت و طرح در جلسه کمیته بحران شهرستان مبنی بر اسکان 
و جابجایی این مادران مصوب شــد تا این مادران باردار تا پایان وضعیت 
بحرانی بارش ها در اسکان موقت باشند.عباس نیا اظهار کرد: هماهنگی ها با 
خانواده این مادران تا پایان وضعیت جوی انجام شد و ۸ نفر از مادران که در 
شرایط ۳۶ هفته بارداری بودند به شهرستان میناب اعزام شدند تا در صورت 
ضرورت به مراکز درمانی منتقل شوند.به گزارش فارس، وی بیان کرد: این 
مادران از روستاهای دون و دهیچ مرکز درپهن و شهر هشتبندی می باشند 
که حال همگی در حال حاضر خوب اعلام شده و هیچ مشکلی نداشته اند.

خبری

روابط عمومي اداره کل
 منابع طبیعي و آبخیزداری

 هرمزگان           
در زمان آغاز آتش سوزی می توان با پاشیدن خاک و آب 

و یا کوبیدن وسیله های در دسترس آن را خاموش کنیم

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

 

در حال حاضر یک  گزارش// گردشــگری  گروه 
با  صنعت پایدار محســوب می گردد. در ارتباط 
گردشگری شهر رویدر باید عنوان کرد که این شهر 
تاریخی بــا توجه به موقعیت جغرافیایی و طبیعی 
زیادی هست.  پتانسیل های گردشــگری  دارای 
از پتانسیل های  این معرفی نوشــتاری  با وجود 
گردشگری این شهر تاریخی صورت نگرفته است. 
گردشــگری فرهنگی در رویدر که در این نوشتار 
بیشتر به آن پرداخته می شود، نوعی از گردشگری 
است که در رابطه با فرهنگ یک کشور یا منطقه 
است. توریســم فرهنگی به طور خاص بر شیوه 
زندگی مردم در این مناطق جغرافیایی و تاریخچه 
آن مردم، هنر، معماری، ادیان و دیگر عناصری که 
به آنها کمک کرده تا شــیوه زندگی خود را دنبال 
کنند تمرکز دارد. گردشــگری فرهنگی شــامل 
گردشگری در مناطق شهری به خصوص شهرهای 
تاریخی و بزرگ و امکانات فرهنگی این شــهرها 
مانند موزه ها و تئاترها اســت. همچنین این نوع 
مناطق  در  گردشــگری  می تواند شامل  توریسم 
روستایی و نمایش سنت های بومی جوامع فرهنگی 
)به عنوان مثال جشــنواره ها و آداب و رسوم( و 
ارزش ها و شــیوه زندگی آنان باشد. گردشگری 
فرهنگی در حــال حاضر محبوبیــت زیادی در 
 ،OECD سراسر جهان دارد و در آخرین گزارش
این نوع توریسم می تواند در توسعه منطقه ای در 
مناطق مختلف جهان مؤثر باشد.تعریف گردشگری 
فرهنگی عبارت است از »رفتن افراد به جاذبه های 
فرهنگی به دور از محل اقامت عادی خودشــان با 
قصد جمع آوری اطلاعــات جدید و تجربیات به 
منظور بــرآوردن نیازهای فرهنگی«. این نیازهای 
فرهنگی می تواند درک هویــت فرهنگی فرد از 
طریق مشاهده فرهنگ دیگران باشد. گردشگری 
فرهنگی دارای سابقه ای طولانی است و ریشه های 
آن در گرند تــور به اوایل صنعت گردشــگری 
می رسد. همچنین گردشگری فرهنگی از مسائلی 
است که سیاستگذاران برای آینده روی آن حساب 
 )WTO(جهانی گردشگری  سازمان  کرده اند.  باز 
را  از گردشــگری جهانی  دریافت که ۳۷ درصد 
گردشگری فرهنگی تشکیل می دهد و سالانه ۱۵ 
درصد رشــد دارد. این نوشتار که با حمایت های 
فرهنگی شورای اسلامی شــهر رویدر و شهردار 
پرتلاش و فرهنگ دوســت این شهر جناب آقای 
عبدالحکیم جعفری به رشــته تحریر در می آید 
در نظر دارد، گردشگری فرهنگی در شهر رویدر و 
مزایای آن را مورد مداقه قرار داده و نشان دهد که 
امکان توسعه این نوع گردشگری در شهر رویدر 

وجود دارد.
گردشــگری فرهنگی در شــهرهای جنوبی ایران 

همواره مورد توجه بوده اســت. با توجه به مباحث 
عنوان شــده در ارتباط با گردشگری فرهنگی باید 
عنوان کرد که این ســبک از گردشــگری در شهر 
رویدر که هم دارای ســنن قدیمــو هم دارای آداب 
و رســوم کهن می باشــد از یکسو و از سوی دیگر 
هم دارای موســیقی محلی، بازی های محلی و آثار 
تاریخی متعددی است، می  تواند کاربرد زیادی داشته 
باشد. شهر رویدر دارای یک انسجام فرهنگی همراه 
با انســجام جغرافیایی است و یک شــهر به تمام 
معنا از نظر فرهنگی محســوب می شود. در سنت 
عروســی، رویدری ها موسیقی قدیم و آداب رسوم 
عروســی قدیم را در کنار عروسی مدرن به خوبی 
نگه داشــتند. گردشــگران زیادی همواره مشتاقند 
که عروسی ســنتی به همراه آداب و رسوم ازدواج 
مربوط به آن را در شــهر رویدر ببینند.چون در این 
عروســی ها مراسم های متعدد نظیر حنابندان، پسین 
دامــادی، رقص های محلی و غیره به خوبی وجود 
دارد. هر چند در حال حاضر بسیاری از موارد نظیر 
داریازی و غیره در عروســی ها برگزار نمی گردد، 
اما هنوز هم عروســی ها در شهر رویدر پر شور و 
شعف می باشد.آثار تاریخی متعددی نیز در شهر و 
بخش رویدر همانند سراسر جنوب ایران وجود دارد. 
خانه قاضی که قدمت آن به دوره قاجاریه رســیده 
و در حــال حاضر نیز مرمت شــده و  در ۱۶ دی 

ماه ۱۳۸۷ با شماره ثبت 244۹2 به عنوان یکی از 
آثار ملی به ثبت رسیده است، از جمله آثار تاریخی 
شهر رویدر اســت که در یک نخلستان در بخشی 
از شــهر رویدر قرار گرفته و بادگیر بنا شده بر این 
خانه از جذابیت معماری خاصی برخوردار می باشد. 
هرساله گردشگران فرهنگی از این اثر تاریخ بازدید 
می نمایند و مورد توجه آن ها می باشد. قنات قدیمی 
کــوردان که آثار اندکی از آن باقــی مانده از دیگر 
آثار تاریخی در زمینه سیســتم آبرسانی قدیم شهر 
رویدر می باشــد که با احیای این قنات ها می توان 
به جذب گردشــگر فرهنگی در رویدر کمک نمود. 
آســیاب های قدیمی نظیر آسیاب بنو و غیره نیز از 
دیگر آثار قدیمی شــهر رویدر می باشند که باعث 
توجه بیشتر گردشــگران فرهنگی به رویدر خواهد 
گردید. خانه های قدیمی با ایوان ها و ساباط های 
قدیمی در شهر رویدر از دیگر مواردی است که نگاه 
هر گردشــگری را به ســوی خود جلب می کند و 
گردشگر با ورود به این خانه های قدیمی به سبک 
معماری و شهرسازی و شهرنشینی مردم رویدر پی 
خواهد برد. کرشمه که به عنوان یک آبراه دو بخش 
یــک رودخانه را در رویدر بــه هم متصل می کرد 
از دیگر آثار ناریخی است که گردشگران فرهنگی 
می توانند در شهر رویدر از آن بازدید نمایند. با توجه 
به قرار گرفتن رویدر در نزدیک مسیر تاریخی تنگ 

دالان و عبور و مرور آســان از این مسیر، می توان 
شــاهد ورود گردشگران متعدد به این شهر تاریخی 
در ســال های آتی بود. فرهنگ غذایی مردم رویدر 
و شیوه درســت کردن این نوع خوراک ها از دیگر 
جذابیت هایی است که هر ساله گردشگران فرهنگی 
زیــادی را به شــهر رویدر می توانــد جذب کند. 
خوراک فقط جنبه تغدیه ندارد، بلکه نوعی فرهنگ 
خاص خــود را به دنبال می آورد که در رویدر این 
فرهنگ خوراکی تحول زیادی به خود دیده اســت. 
رسم نوشیدن قهوه، سبک پذیرایی در رویدر، شیوه 
پختن نان های متعدد در گذشته، سبک غذا خوردن 
مردم و غیره همواره مورد توجه گردشگران با سبک 
گردشگری فرهنگی می باشد. بانوان گردشگر همواره 
توجه بیشــتری به مقوله عنوان شده داشته و دارند. 
اســتفاده از شــیرینی های محلی و پخت انواع آن 
ها در رویدر از قدیم مرســوم بوده است. فرهنگ 
خوراکی رویدر در بسیاری از موارد به مکان هایی 
که آن ها ســفر می کردند هم منتقل می شده است 
و در کنار آن در فرهنــگ خوراکی خود از جوامع 
دیگــر تاثیر هم پذیرفته اند. گردشــگران فرهنگی 
تمایل زیادی دارند تا رســم ســفره داری و مهمان 
نــوازی مردم رویدر را دیده و بــرای آن ها تمامی 
ایــن موارد جالب خواهد بود. در شــهر رویدر هم 
همانند بیشتر مناطق جنوب ایران و غرب هرمزگان 

هر خانه یک مجلس مهمان داشــته است. مجلس 
مهمان معمولا در ابتدای درب ورودی ســاختمان 
بــوده و با معمــاری منحصر به فــرد جنوب ایران 
ساخته می شد. این مجلس با  فرش های گران قیمت 
مفروش شــده و مهمان ها در این مجلس پذیرایی 
می شدند.معماری  رویدر و مولفه های فرهنگی در 
این نوع معماری هم در نوع خود برای گردشــگران 
فرهنگی جذابیت خاصی دارد. معماران رویدری در 
 بنا نمودن منازل به سبک معماری سنتی شهره بودند. 
اســتادکاران رویدری و به ویژه استادکارانی که در 
ساخت برکه و مسجد مشارکت داشتند، در نوع خود 
بی نظیر بودند. بناهای متعدد در شهر رویدر توسط 
همین معماران ساخته شده است. مساجد قدیمی در 
شــهر رویدر ساخته شده که نشان از قدمت و غنای 
معماری در شهر رویدر دارد. بنای خانه قاضی که در 
یک نوشتار جداگانه به آن پرداخته می شود از نظر 
معماری در نوع خود جالــب توجه بوده و نگاه هر 
گردشگر فرهنگی را به سوی خود جلب می نماید.

اگر به معماری مســاجدی که در رویدر ساخته شده 
است توجه شود، مشــخص می گردد که هر مسجد 
با معماری خاصی ســاخته شده اســت و این تنوع 
معماری می تواند مورد توجه گردشــگران فرهنگی 
باشــد و گردشــگران فرهنگی که برخــی از آن ها 
گردشگران مذهبی هم هســتند به خوبی می توانند 
ســبک های متعدد معماری ایرانی و اسلامی را در 
مساجد رویدر به خوبی ببینند. تعداد مساجد رویدر 
زیاد اســت و بیشتر مســاجد را معماران رویدری 
ساخته اند. در مجموع ابتکار و ظرافتی که معماران 
رویدری در سازه های معماری به کار می گرفته اند 
مورد توجه گردشــگران فرهنگی می باشد و اگر به 
خانه های قدیمی ساخته شده در رویدر و طاق هایی 
که در قسمت های متعدد این منازل از گچ ساخته می 
شده است توجه گردد، بخوبی مشخص می گردد که 
این معماران به دنبال انجام ابتکاراتی در ساختمان ها 
بودند تا از ایــن طریق نبوغ معماری خود را نمایان 
سازند و همه این هنرنمایی ها مورد توجه گردشکران 
فرهنگی می باشــد.در گذشــته در شــهر رویدر 
بادگیرهای متعددی بر منازل افراد توانگر این شــهر 
خودنمایی می کرد. این بادگیرها به صورت سه طرفه 
و چهارطرفه بوده و باد را از جهات متعدد وارد منازل 
نموده و کارهای برودتــی منازل را انجام می دادند. 
این بادگیرها بیشــتر بر روی خانه های ساخته شده 
و از گچ و ســنگ که در آن زمان خانه افراد توانمند 
در شهر رویدر بود، ساخته می شد.خانه های کاهگلی 
توان تحمل ســازه بادگیر را کمتر داشتند. به تدریج 
این بادگیرها که می توانست عامل مهمی برای جذب 
گردشگران فرهنگی به شــهر رویدر باشد با توجه 
مرمت و تجدید بنای منازل و باران های زمستانی رو 
به خرابی رفت و هنوز هم نمونه ای از این بادگیرها 
در خانه قاضی وجود دارد. در نوشتار آتی تلاش می 
گردد تا جنبه های دیگری گردشــگری فرهنگی در 

شهر رویدر مورد مداقه قرار گیرد.

دکترمحمد حسن نیا / دریا
@ gmail.comM.hassannia1354گردشگری فرهنگی در شهررویدر

شهرســتان  امورخیریه  و  اوقــاف  اداره 
بندرعباس در نظردارد تعــدادی از واحدهای 
تجاری و مسکونی را از طریق مزایده کتبی با 

شرایط ذیل به اجاره واگذار نماید.
1- متقاضیان باید 10 درصد مبلغ اجاره سالیانه 
پایه کارشناسی را بعنوان سپرده طبق فیشی که 
از واحــد مالی این اداره اخذ مــی کنند به نام 

اداره اوقاف و امور خیریه بندرعباس نزد واحد مالی واریز و فیش آن 
به  همراه فرمهای تکمیل شــده و تصویرمدارک شناسایی از تاریخ 
1400/10/28 تا پایان وقت اداری 12 /11/ 1400 به اداره اوقاف و 

امور خیریه بندرعباس تحویل نمایند.
2-جلســه مزایده 1400/11/13روز چهارشنبه ساعت 10 صبح در 

محل اداره اوقاف و امور خیریه بندرعباس برگزار خواهد شد. 
3- در صورت حضور و ارائه یک پیشنهاد برای رقبه مورد درخواست 

اعضاء کمیسیون مزایده در رد یا قبول پیشنهاد مختار می باشند
4- متقاضیان برای کسب اطلاعات در خصوص شرایط و خرید اسناد 
مزایده می توانند به اداره اوقاف و امور خیریه بندرعباس واقع در بلوار 
امام خمینی )ره( جنب بقعه متبرکه امام زاده سید مظفر )ع( مراجعه 

فرمایند ویا با شماره تماس 33349754 تماس حاصل فرمائید

آگهی مزایده کتبی نوبت اول 

 سازمان اوقاف 
و امورخیریه

ردیف
1
2
3
4
5
6
7
8

10
11

12
13

نوبت آگهی
اول
اول
دوم
دوم
اول
اول
دوم
اول
اول
اول
اول
اول

نوع کاربری
مسکونی
تجاری
تجاری
تجاری
تجاری

مسکونی
انباری
تجاری
تجاری
تجاری
اداری
اداری

کد رقبه
20063041101080
20105922100515
20063041101712
20063041100269
20063041100144
20063041102283
20063041100649
20076644100110

20131439100009

20131439100008

20108431100013

20108431100006

پایه اجاره  ماهیانه)ریال(

25/000/000
25/000/000
43/000/000
43/000/000
50/000/000
20/000/000
8/750/000
16/000/000
7/500/000
20/000/000
28/000/000
26/000/000

مبلغ سپرده)ریال(
30/000/000
30/000/000
51/600/000
51/600/000
60/000/000
24/000/000
10/500/000
19/200/000
9/000/000
24/000/000

20/884/000

31/200/000

مساحت
150
15
28
28

28.14
80
45

159
39

23.31
115
80

نام موقوفه
  محمد علی ناصری
محمد علی ناصری
محمد علی ناصری
محمد علی ناصری
محمد علی ناصری
محمد علی ناصری
محمد علی ناصری

آب انبارها

مسجد محمد رسول الله

مسجد محمد رسول الله

حسینیه برخورداری

حسینیه برخورداری

آدرس
بندرعباس بلوار مرجان کوچه مرجان 5  

بندرعباس بلوار طالقانی روبروی مسجد امام  پاساژناصری
A3 بندرعباس بلوار مصطفی خمینی فاز دو اوقاف واحد
A 5بندرعباس بلوار مصطفی خمینی فاز دو اوقاف واحد

A6 بندرعباس بلوار سید مصطفی خمینی واحد
بندرعباس شهرک آسمان کوچه پرواز 10

بندرعباس بلوار طالقانی روبروی مسجد امام پاساژ ناصری
بندرعباس بلوار 22 بهمن 

بندرعباس  بلوار جمهوری  جنب مسجد محمد رسول الله)ص(
بندرعباس  بلوار جمهوری  جنب مسجد محمد رسول الله)ص(

بندرعباس  چهار راه مرادی طبقه دوم حسینیه برخورداری
بندرعباس  چهار راه مرادی طبقه دوم حسینیه برخورداری

یادداشت

استان هرمزگان و شهر بندرعباس پایتخت اقتصادی کشور هستند اما این استان 
در این ســال ها مورد توجه واقع نشده و از مشکلات عدیده ای رنج می برد. 
شاید یکی از مشکلات اساسی که مردم این استان را به ستوه آورده، مشکلات 
درمانی و کمبود پزشــک و فضای درمانی برای بیماران است. کمبود پزشک 
متخصص و پرستار باعث شده بســیاری از بیماران نتوانند خدمات درمانی 
مناسبی در استان به دست آورده و برای دریافت این خدمات راهی استان های 
همجوار و حتی مرکز کشــور شوند. این کمبود همچنین موجب شده تا فشار 
زیادی به کادر درمانی موجود در استان وارد شود و آنها را فرسوده نماید. در 
شرایط بیماری کرونا این وضعیت بیش از پیش خود را در استان نمایان کرد. 
این در حالی است که با توجه به اینکه این استان درآمدزایی بالایی برای کشور 
دارد می توان با اختصاص بخش بسیار کوچکی از این درآمدها، هرمزگان را به 
استانی توریست پذیر در زمینه درمان تبدیل کرد. وجود مناطق محرومی مانند 
بشاگرد و کوهشاه احمدی که در آن ها به دلیل کمبود امکانات درمانی بارها 
شاهد از دست دادن هموطنانمان بوده ایم خود گویای واقعیت تلخ این استان 
است. در کنار دانشگاه علوم پزشکی استان هرمزگان، سازمان تامین اجتماعی 
نیز با احداث یک بیمارستان و چندین درمانگاه تخصصی در استان بخشی از 
بار درمانی اســتان را به دوش می کشند. در شرایط کرونا آنچه کمتر دیده شد 
زحمات کادر درمانی و پرسنل بیمارستان خلیج فارس بود که شاید از آن کمتر 
نام برده شد اما این عوامل هیچ گاه باعث نشد که مسئولان این بیمارستان در 
امر خدمت رسانی به بیماران خود کوتاهی کنند. هر چند که در هر مجموعه ای 
شاید نواقصی وجود داشته باشد اما آنها تمام تلاش خود را برای ارائه خدمات 
مطلوب به کار بســتند. از ســوی دیگر چند ماهی است که مجوز ساخت 5 
درمانگاه در نقاط مختلف استان توسط مدیریت درمان تامین اجتماعی استان 
از سازمان تأمین اجتماعی دریافت شده که این موضوع پس از چندین سال 
پیگیری محقق شده اســت. در این بین نیز با توجه به اینکه مدیریت درمان 
تامین اجتماعی هرمزگان منابع لازم و کافی برای خرید زمین در استان را در 
اختیار ندارد نیاز اســت که خیرین و صنایع استان به یاری این مجموعه آمده 
و با پرداخت هزینه زمین و ســاخت این درمانگاه ها، بخشی از کمبود مراکز 
درمانی در اســتان را جبران نمایند. صنایع موجود در استان در حوزه اجرای 
مسئولیت های اجتماعی خود و در زمینه های مختلفی ورود کرده اند اما بحث 
درمانی نیز نیاز به دیده شدن و ورود جدی تر این صنایع دارد. صنایعی که در 
اســتان هرمزگان فعالیت دارند و نیروها و پرسنل آنها از خدمات درمانی این 
استان بهره می برند باید سهم خود را به بخش درمانی بیشتر ادا کنند. اکنون که 
شرایط برای احداث درمانگاه در شرق و غرب استان مهیا شده است مسئولان 
استان با همدلی به این بحث ورود کرده و مانع از ازدست رفتن این سهمیه برای 
اســتان شوند زیرا اگر به موقع زمین و هزینه های اولیه در استان تامین نشود 
ممکن اســت این سهمیه به استان های دیگر داده شود. در استان هرمزگان که 
بیش از نیمی از جمعیت، تحت پوشــش بیمه تأمین اجتماعی قرار دارند این 
سازمان در تلاش اســت تا خدمات درمانی مناسبی به جامعه هدف خود و 
دیگر مردم استان ارائه نماید و از آن جایی که دانشگاه  علوم پزشکی به تنهایی 
نمی تواند بار درمانی اســتان را به دوش بکشد، این فرصت مناسبی است که 
بتوان بخشی از کمبودهای این بخش را با تهیه زمین و ورود خیران و صنایع 

به این امر جبران کرد. 

بخش درمانی نیازمند دیده شدن است 
          امین زارعی/ دریا

Amin.zch2011 @                        gmail.com

اصل مجوز کسب به شماره 21۰6 اعتبار91/5/2۰  بنام عباس بفروزفر 
فعالیت صنفی فروشندگان پوشاک بچه گانه ) علی(  واقع در منطقه آزاد 
قشم .شهر درگهان  مجتمع تجاری بازار قدیم پلاک565/11 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد 

مفقودی



سلامت

طالع بینی

7
سه شنبه 28 دی 1400

15 جمادی الثانی 1443

سال بیست و یکم شماره 3799

یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 

فروردین :
اگر افکار شــما در جهت عشقی مبهم حرکت می کند 
هراســی به دل راه ندهید. تغییــرات عمیق می تواند 
درتاریکی ناخودآگاه ذهن شما رخ دهند و دیگر نیازی 
نیســت تا اصرار به پایداری داشته باشــید تا عمیق تر حفر کنید. به 
یاد داشــته باشید، اگر عصبانی بودید، به آن اعتراف کنید، آن به همان 

سرعتی که پدیدار شده بود محو خواهد شد.
  اردیبهشت :

سیاره حاکم شما ونوس، شما را در تماسی لذت بخش با 
پلوتون قدرتمند قرار می دهد. شما می خواهید احساس 
خوبی را که دارید با دیگران و به خصوص دوستان تان 
تقســیم کنید،  این امکان پذیراست چرا که اشتیاق شما برای ارتباط با 

آنها بسیار شدید است.
  خرداد :

شــما نیازی ندارید که امروز از بروز احساسات خود 
جلوگیری کنید، حتی اگر آنها شدیدتر از همیشه به نظر 
می رسند. در وهله اول اشتیاق شدید شما به نظر می رسد 
آنهایی را که اطراف شماهســتند را متعجب و شگفت زده کند. اما بعد 
از این می فهمند که شما واقعا خارج از شخصیت خود رفتار نمی کنید. 

  تیر :
شما می خواهید همه درباره اتفاقاتی که امروز می افتد 
احساس خوبی داشته باشــند، اما این می تواند بسیار 
پیچیده تر از آن باشد که شما فکرش را می کنید. شخصی 
ممکن است با احساسات منفی خود تاثیری روی شما داشته باشد، اما 
شما می توانید بگویید که به نظر می رسد بعضی چیزها درست هستند. 

سعی کنید احساسات پنهان شده خود را بروز دهید. 
  مرداد :

ممکن است ترجیح بدهید که الان حس حسادت خود 
را بروز ندهید و از آشــکار شدن آن جلوگیری کنید، 
اما نمی توانید احساسات خود را به خوبی کنترل کنید. 
با این وجود، رفتارهای غیر ارادی امروز ایده خوبی نیســت چرا که 
شما از این می ترسید که چیزی را که بدست آورده اید از دست بدهید 
یا فرصتی را که شــما را در جستجوی عشق موفق می ساخت را از 

دست بدهید. 
 شهریور :

ممکن اســت نیاز باشد که به عقب باز گردید و کاری 
را که فکر می کردید به اتمام رســانده اید مورد بازبینی 
قرار دهید، آن وقت است که درمی یابید آن نیاز به کار 
بیشتری دارد. الان زمان این است که کاری را که شروع کرده بودید را 
بسازید و تمام کنید و هر کاری می توانید برای اطمینان انجام دهید که 

تلاش های شما بی ارزش نبوده است. 
 مهر :

شما هیچ دلیلی برای اجتناب از عشق و عاشقی ندارید،  
حتی اگر مطمئن نیستید که همه چیز آن طوری که آرزو 
می کردید باشند. سیاره حاکم شما که متمایل به رابطه 
است، تعاملات شما را با هم هماهنگ می کند،  زمانیکه اتصال ونوس 
– پلوتون شــما را از محدوده عقلانی خارج کرده و به سمت قلمرو 

حواس پیش می برد.
 آبان :

با وجود اینکه ماه امروز در نشان شما بسیار آرام است، 
ســیاره حاکم شــما، پلوتون بی رحم، شما را به سمت 
خوشــی های یک عشق ناب سوق می دهد. اما راه های 
بسیاری برای خوشگذرانی و سرخوشی وجود دارد که تنها یکی از 
آنها شما را راضی می کند. از استراحت کردن و آرامش داشتن نترسید 

و اجازه دهید ذهن شما آزاد باقی بماند. 
   آذر :

ممکن است بخواهید پیغامی را که حالا دریافت می کنید 
نادیده بگیرید، حتی اگر دوستان مورد اعتمادتان شما 
را مورد نصیحت قرار دهند. اما شــما آماده شنیدن آن 
باقی می مانید، اما قسمتی از شما از محدودیت های عاطفی که دارید 
باخبر است و نمی خواهد در اطراف آنها پرسه بزند. اما مراقب باشید،  
ممکن اســت فرصت شگفت انگیز عاشقانه ای را از دست بدهید اگر 
بخواهید غیر قابل انعطاف رفتار کنید درمقابل آن چیزی که درســت 

جلوی بینی شما قرار دارد.
 دی :

با وجود اینکه شما می خواهید که کار درست را انجام 
دهید، به نظر می رسد مسئولیت هایتان کمتر پیچیده و 
دشوار باشند و از قلب تان پیروی می کنند. رابطه ای که 
اخیرا با کسی دارید ممکن است عمیق تر شود یا یک رابطه جدید را 

شروع خواهید کرد. شما تمایل ندارید که با احساسات تان بجنگید. 
  بهمن :

ممکن است امروز به خاطر احساسات سرکشی از امید 
و آرزوها, گیج و پریشان شوید. اگر چه اینها در وهله 
اول مسئله و مشکلی به نظر نمی رسند،  شما می توانید 
بسیار به تمایلات خود وابسته شوید که هر چیزی بستگی به آن دارد 

که آینده چه اتفاقی می افتد. 
  اسفند : 

حتی اگر شــما رویکردی کامــلا رویایی و فریبنده به 
روابط تان داشته باشید باید جنبه های بدبینانه آن را هم 
مد نظر قرار دهید. اگر از جدیدترین اطلاعات و آگاهی 
خود برای ایجاد تغییرات اساسی در زندگی تان استفاده کنید برایتان 

بسیار مفید و موثر خواهد بود. 
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سرویس ســلامت // یک متخصص زنان و 
 ،X زایمان گفت: زن ها با دارا بودن کروموزوم
هیچ نقشی در جنسیت جنین ندارند و این 
کروموزوم Y مردان است که جنسیت جنین 

را مشخص می کند.
دکتر شهلا دانایی با بیان اینکه زنان دو کروموزوم 
X و مردان کروموزوم X و Y دارند، اظهار کرد: 
هر تخمک و اسپرم حاوی یک کروموزوم است 
و کروموزوم تمام تخمک ها X بوده اما اسپرم ها 
حاوی کروموزوم X و یا Y هســتند که هنگام 
لقاح یک کروموزوم از مادر و یک کروموزوم از 

پدر به جنین منتقل می شود.
وی ادامه داد: اگر کروموزوم های X مادر در کنار 
کروموزوم X پدر قرار گیرند، جنســیت جنین 
دختر شده و اگر در کنار کروموزوم Y پدر قرار 
گیرند، جنسیت جنین پسر خواهد شد بنابراین 
این کروموزوم Y مردان اســت که در دختر یا 

پسر بودن جنین تاثیر دارد.
وی افزود: ژنوم مرد از طریق اسپرم وارد سلول 
تخمک می شــود و در تغذیه، تقسیم سلولی و 
رشد جنین، هورمون های زن تاثیر بالایی دارند، 
بنابراین بیماری های مادر و پدر به طور مساوی 
به جنین منتقل می شوند اما به دلیل تغذیه جنین 
از مادر میزان تأثیرگذاری مادر در این امر بیشتر 

است. 

دانایی در خصوص روش های تعیین جنســیت 
توسط والدین نیز خاطرنشان کرد: در  بارداری 
به روش IVF، یک ســلول که از توده سلولی 
تشکیل شــده )جنین( و آماده ی انتقال به رحم 
مادر اســت را جدا کرده و قبــل از انتقال آن به 
رحم مادر از طریق دستگاه NGSجنسیت آن 
را شناسایی می کنند و  پس از آن می توان با جدا 
کردن سلول مورد نظر، جنین دختر یا پسر را به 

انتخاب والدین به رحم مادر انتقال داد.
وی همچنین متذکر شد: بهترین سن باروری برای 
مردان و زنان از 25 تا ۳5 ســالگی است و زیر 
25 سالگی به ویژه زیر 2۰ سالگی به هیچ عنوان 
توصیه نمی شود.وی با بیان اینکه اغلب مرگ ومیر 
جنین ها در بارداری های کمتر از 2۰ ســالگی و 
بیشتر از ۳5 سالگی اتفاق می افتد، گفت: در کمتر 
از 2۰ ســالگی هورمون های اندام های تناسلی، 
تخمدان و آناتومی لگن زن به طور کامل شکل 
نگرفته و محورهای بلوغ او به تکامل نرســیده 
است بنابراین به افرادی که در سنین پایین ازدواج 
می کنند حتما توصیه می کنیم که حاملگی خود را 

به بعد از 2۳ سالگی محول کنند. 
این متخصص زنان و زایمان با تاکید بر اینکه ام 
آر آی و ســونوگرافی هیچ ضرری برای جنین 
ندارند، یادآور شــد: میزان اشعه ایکسی که در 
عکس های معمولی وجود دارد چندان زیاد نبوده 

و تاثیری در جنین ندارد امــا پرتو درمانی دز 
اشعه ی بالایی دارد لذا در هر صورت به تمامی 
مادرانی که احتمال بــارداری می دهند توصیه 
می شود در هنگام مراجعه به مراکز رادیولوژی، 

بارداری خود را اطلاع دهند.
وی اضافه کرد: جنین در طی سه ماه اول بارداری 
بسیار حساس است چراکه اندام های مختلف آن 
در حال تکامل بوده و بهتر است با مواد شیمیایی، 

داروها و اشعه ها، تماسی نداشته باشند. 
وی همچنین با بیان اینکه بیماری های زمینه ای 
متعــددی در باروری تاثیر دارنــد، اظهار کرد: 
دیابت، روماتیسم و بیماری های کلیوی مادر و 
پدر، همچنین بیماری هایی چون سرطان ها نیز در 
میزان باروری و کیفیت جنین تاثیر بسزایی دارند.

دانایــی در پایان در رابطه با اقدامات موثر برای 
داشتن باروری آسان و سالم تاکید کرد: به تمامی 
مردان و زنان توصیه می شود که قبل از اقدام به 
بارداری حتما سبک زندگی خود را اصلاح کنند 
چرا که داشتن رژیم غذایی سالم، افزایش تحرک، 
خواب مناسب، جلوگیری از چاقی، خودداری 
از مصرف  دخانیــات و الکل و پرهیز از تماس 
با مواد شیمیایی و صنعتی تاثیر بالایی در کیفیت 
بارداری دارد همچنین توصیه می شــود قبل از 
اقدام به بارداری، چک آپ های ویژه ی بارداری 

را نیز انجام دهند.

 ۲۵تا۳۵  سالگی بهترین سن بارداری

سرویس ســلامت // مشاور عالی وزیر بهداشت با بیان 
اینکه فرصت طلایی افزایش جمعیت در اختیار جامعه 
امروز قرار دارد گفت: اگر از فرصت باقیمانده به درستی 
استفاده شود، دغدغه کشور از نظر سالمندی جمعیت 

ایران کاهش می یابد. 
 دکتر ناصر ســیم فروش در نشســت جمعیت و حمایت از 
خانواده که به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی قم برگزار شد، 
اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب طی ســال  های مختلف و به 
دفعات نسبت به کاهش و سالمندی جمعیت هشدار داده  اند 
و بر مســئولان فرض است که زمینه  های پیشگیری از بروز 
این خطر جدی را فراهم کنند.وی افزود: واقعیت این است که 
نرخ رشــد جمعیت و میزان باروری در ایران به شدت رو به 
کاهش اســت؛ در حالیکه این رقم در دهه ۶۰ بسیار خوب 
بود ولی اکنون نرخ باروری به زیر حد جانشــینی دو فرزند 
رســیده اســت.بنا بر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، 
مشاور عالی وزیر بهداشــت در جمعیت با اشاره به شروع 
برنامه  های کنترل جمعیت گفت: همان زمان هشــدارهای 
لازم را از طریق رسانه ها مطرح کردیم، ولی مورد توجه قرار 
نگرفت در حالیکه بســیاری از شیوه  های عقیم  سازی غیر 
قابل بازگشت بودند ولی تبلیغات سمت و سویی دیگر داشت. 
بستن لوله  ها در آن سال  ها به رایگان انجام می  شد ولی برای 
عمل بازگشت، چند میلیون هزینه لازم بود که البته همیشه هم 

موفقیت  آمیز نبودند.

استاد ممتاز دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، تغییرات 
درصد رشــد جمعیت ایران در پنج سال اخیر را مورد توجه 
قــرار داد و افزود: ایران تنها یــک درصد جمعیت جهان را 
دارد و رتبه ۱۸ را از نظر جمعیت در دنیا به خود اختصاص 
داده اســت در حالی که ظرفیت  های بیشتری داریم.وی با 
بیان اینکه مشکل اصلی به هم خوردن توازن جمعیت، عدم 
توزیع صحیح امکانات اســت نه افزایش جمعیت گفت: در 
عین حال شاهد هستیم که صندوق جمعیت ملل متحد وامی 
۱5۰ میلیون دلاری برای تنظیم خانواده به ایران اختصاص 
داده و تنها جایزه  ای که در حوزه بهداشتی دریافت کرده  ایم، 
برای همین کاهش جمعیت بوده است.سیم فروش با بیان اینکه 
ازدواج و فرزنــدآوری در قرآن و روایات مورد توجه جدی 
قرار گرفته است، عنوان کرد: در آیات مختلفی می  خوانیم که 
خداوند امر به ازدواج و ســاده گرفتن تشکیل خانواده داده 
و البته مســئله اقتصادی را هم در کنــار این موضوع مورد 
توجه قرار داده است.مشاور عالی وزیر بهداشت در جمعیت 
به روایات متعددی در زمینه فرزندآوری اشــاره و ابراز کرد: 
مجموعه این احادیث، ناظر بــه کثرت فرزند و تلاش برای 

کسب روزی حلال هستند. وی گفت: لازم است ائمه جمعه و 
جماعات پیشگام شوند و احادیث و روایات را با استفاده از 
ظرفیت حضور مردم در مساجد و مراکز مذهبی و دینی تبیین 
و ترویج کنند؛ به عبارتی همه بخش  های جامعه و همه افراد 
به ویژه آنهایی کــه تریبون دارند باید برای افزایش جمعیت 
بسیج شوند.سیم فروش با بیان اینکه فرصت طلایی افزایش 
جمعیت در اختیار جامعه امروز قرار دارد، افزود: 25 درصد 
جمعیت کنونی در سن فعال هستند و اگر از فرصت باقیمانده 
به درستی اســتفاده شود، دغدغه کشــور از نظر سالمندی 
جمعیت ایران کاهش می  یابد؛ زیرا پنجره جمعیتی هنوز باز 
است. استاد ممتاز دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، طرح 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت را یکی از مهمترین گام  ها 
در این زمینه دانست و تصریح کرد: راهکارهای مختلفی برای 
اجرای این قانون پیش  بینی شده که البته راهکارهای فرهنگی 
اهمیت ویژه  ای دارند و در کنار آن، مشــوق  های اقتصادی 
هم تاثیرگذار خواهند بــود.وی ادامه داد: ازدواج به هنگام، 
فرزندآوری به موقع و توجه به افزایش جمعیت باید فرهنگی 

عمومی بین ایرانیان باشد.

طرح : بیتا هوشنگی

درختچه ای  آویشن   // سلامت  سرویس 
همیشه سبز است که به دلیل کاربرد های 

دارویی و آشپزی شناخته می شود. 
قدمت کشت آویشن به دوران مصر برمی گردد 
و بومی نواحــی مدیترانه و مناطق خاصی از 
آفریقا اســت. آویشــن فواید بسیاری برای 
سلامتی و زیبایی دارد؛ زیرا حاوی مواد مغذی 
ضروری مانند ویتامین ها، مواد معدنی، آنتی 
اکسیدان ها، فیتونوترینت ها و فیبر های غذایی 
است. با این حال، مصرف بیش از حد آویشن 

عوارض جانبی دارد.
برخی از مضرات آویشــن به شرح زیر 

است:
 تحریک غشای مخاطی

آویشن به دلیل وجود ترکیبات ضد میکروبی 
مانند تیمول و کارواکرول از ما برابر بیماری های 
ایجادکننده میکروب ها و عفونت های میکروبی 
محافظت می کند. با این حال، در برخی افراد، 
ایــن ترکیبات می توانند غشــای مخاطی را 
تحریک کــرده و باعث واکنش های آلرژیک 
شــوند. اگر به این ترکیبات حساسیت دارید، 

از آویشن اجتناب کنید.
 ایجاد واکنش آلرژیک در افراد

در برخی از افراد، آویشن ممکن است باعث 
واکنش های آلرژیک مانند تحریک پوســت، 
خارش، قرمزی پوست، حالت تهوع، استفراغ 
و اســهال شــود. اگر به آویشن حساسیت 
داریــد از آن اجتناب کنید. اگــر به ریحان، 
نعناع گربه ای، کرفس، رزماری و پونه کوهی 
حساسیت دارید، به احتمال زیاد به آویشن نیز 
حساسیت خواهید داشت. تیمول و کارواکرول 
موجود در آویشــن باعث تحریک غشــای 
مخاطــی در برخی افراد و ایجاد واکنش های 

آلرژیک می شوند.
 واکنش نامطلوب به تیروئید

افراد مبتلا به اختلالات تیروئید باید از آویشن 
اجتناب کنند؛ زیرا ممکن اســت مشــکلات 

تیروئید را تشدید کند.

 آویشن و بارداری
آویشــن حــاوی ترکیبات ضــروری مانند 
ویتامین هــا، مواد معدنی، آنتی اکســیدان ها، 
فیتونوترینت ها و فیبر های غذایی است. این 
ترکیبات نقش مهمــی در حفظ یک بارداری 
ســالم دارند. با این حال، آویشــن به دلیل 
خواص طبیعی قاعدگی که دارد، خطر سقط 
جنین را افزایش می دهد. بــرای اطمینان از 
ایمنــی در دوران بارداری، قبــل از افزودن 
آویشــن به رژیم غذایی خود در این مرحله 

حیاتی، با پزشک خود مشورت کنید.
 تداخل با بعضی دارو های خاص

آویشن دارای مشــخصات مغذی غنی است 
و فواید بسیاری برای ســلامتی دارد. با این 
حال، آویشــن برای افراد مبتلا به اختلالات 
تیروئید مناسب نیست. آویشن ممکن است با 
دارو های تیروئید تداخل داشته باشد و افراد 
مبتلا به اختلالات تیروئید باید از مصرف انواع 
آویشــن اجتناب کنند. دو هفته قبل از عمل، 
مصرف آویشــن را متوقف کنید؛ زیرا حاوی 
تیمول اســت )ترکیبی که 5-فلوراوراسیل را 
جذب می کند( عنصری که در شیمی درمانی 

استفاده می شود.
 برای بیماران دیابتی توصیه نمی شود

آویشن با شاخص گلیسمی پایین و فیبر غذایی، 
سرعت ترشح قند در جریان خون را کاهش 
می دهد و از افزایش ناگهانی سطح قند خون 
جلوگیری می کند. آویشن به مدیریت دیابت 
کمک می کند؛ امــا اگر داروی دیابت مصرف 
می کنید، قبل از مصرف آویشــن با پزشــک 
خود مشورت کنید. امکان تداخل آویشن با 
دارو های دیابت وجود دارد. مصرف بیش از 
حد آویشن، قند خون را به زیر محدوده سالم 
کاهش می دهد و علائمی مانند گرسنگی بیش 
از حد، تعریق بیش از حد، خســتگی، تهوع، 
استفراغ، تپش قلب و خواب آلودگی را ایجاد 

می کند.
  تاثیــر بر عملکرد معده و دســتگاه 

گوارش
خــواص ملین فیبر های غذایــی موجود در 
آویشــن باعث بهبود حرکــت روده و رفع 
یبوست می شود. ســایر مشکلات گوارشی 
مانند درد شکم، گاز و نفخ را تسکین می دهد. 
با این حال، فیبر غذایی بیش از حد سبب سوء 
تغذیه شــده و می تواند مشکلاتی مانند سوء 
هاضمه، گاز روده، انســداد روده و اسهال به 

بار آورد.
  آنتی اکســیدان  زیاد برای ســلامتی 

مضر است
ویتامیــن C و E، فیتونوترینــت ها و پلی 
فنول ها سایر ترکیبات آنتی اکسیدانی آویشن 
هستند. این ترکیبات از سلول ها برابر آسیب 
رادیکال هــای آزاد محافظت می کنند. خطر 
ابتلا به ســرطان های مختلف مانند سرطان 
روده بزرگ، شکم، پانکراس و سینه را کاهش 
می دهد. آنتی اکسیدان ها فواید دیگری مانند 
تقویت ایمنی، ترویج سم زدایی، جلوگیری از 
پیری زودرس، بهبود ســلامت قلب و عروق 
دارنــد. در حفظ ســلامت اندام های حیاتی 
مانند کبد و کلیه نیز نقش دارند. با این وجود، 
بسیاری از آنتی اکسیدان ها مضر هستند؛ زیرا 
مقادیر زیاد آنتی اکسیدان با سلول های سالم 
تعامل و به آن ها آسیب می رساند. تحقیق مجله 
انستیتوت سرطان می گوید سیگاری هایی که 
مکمل های بتاکاروتن مصرف می کنند، بیشتر 
در معرض ابتلا به ســرطان ریه هستند. طبق 
یک مطالعه روی مکمل های غذایی، مصرف 
بیش از حد ویتامین E خطر ســکته مغزی 
هموراژیک و ســرطان پروستات را افزایش 

می دهد.
 منجر به افت فشار خون

پتاســیم موجود در آویشن )۶۰۹ میلی گرم 
در هر ۱۰۰ گرم( یک گشــاد کننده طبیعی 
عروق است که رگ های خونی را شل می کند، 
گردش خون را بهبود می بخشد و فشار خون 
را تسکین می دهد. فشار خون بالا یک قاتل 
خاموش است که میلیون ها نفر را در سراسر 
جهان تحــت تاثیر قرار می دهد. عامل اصلی 
مشــکلات قلبی - عروقی و سایر مشکلات 
سلامتی اســت. با وجود این مزیت، آویشن 
را در حد اعتدال مصرف کنید؛ زیرا پتاســیم 
بیش از حد ممکن اســت فشــار خون را به 
زیر محدوده سالم کاهش و باعث خستگی، 
سبکی سر، تاری دید و افسردگی شود. اگر از 
دارو های فشار خون استفاده می کنید؛ پس از 
مشورت با پزشک آویشن بخورید تا از عدم 

تحمل غذا و دارو اطمینان حاصل کنید.

مشاور عالی وزیر بهداشت مطرح کرد

میزان باروری در ایران رو به کاهش

ســرویس ســلامت // ســلول های بنیادی، 
قابلیت های بســیاری دارند که آنها را به عوامل 

مهمی در مقابله با کووید ۱۹ تبدیل می کند. 
نظــارت بر آنفلوانزا و بیماری هــای مرتبط با آن از 
دسامبر سال 2۰۱۹ در شهر ووهان چین انجام گرفت 
و تعدادی از موارد ابتلا به سینه پهلوی ویروسی کشف 
شدند که همه آنها به عنوان عفونت ریوی تشخیص 
 )WHO( بهداشت  جهانی  شده اند.ســازمان  داده 
در ۱2 ژانویــه 2۰2۰ ایــن ویــروس را به عنوان 
کروناویروس جدید معرفــی کرد. این کروناویروس 
SARS-( 2 جدید، کروناویروس سندرم حاد تنفسی
COV-2( نامیده شد و ســازمان جهانی بهداشت، 
بیماری ناشی از آن را »بیماری کروناویروس 2۰۱۹« 
یا کووید COVID( ۱۹-۱۹( نامید.کنترل ایمنی و 
ترمیم آسیب های بافتی، از قابلیت های مهم سلول های 
بنیــادی، به ویژه ســلول  های بنیادی مزانشــیمی 
)MSCS( است. ســلول های بنیادی مزانشیمی و 
ســلول های بنیادی / نیایاخته ریــه )LSCS( در 
ســال های اخیر به طور گسترده در درمان عفونت ها 
و بیماری هــای ویروســی مانند آســیب حاد ریه 
استفاده شده اند. از زمان شــیوع کووید ۱۹، درمان 
با سلول های بنیادی مزانشیمی در کانون توجه بوده 

است. سلول های بنیادی مزانشیمی در پژوهش های 
جدید، به طور موثری توانســته اند تا واکنش التهابی 
شدید را در بیماران مبتلا به کووید ۱۹ کاهش  دهند، 

عملکرد ریه را بهبود ببخشــند، از ریه محافظت 
کننــد و به ترمیم آن بپردازند و نقش مثبتی در 
تسکین دادن فیبروز ریوی در بیماران مبتلا به 

کووید ۱۹ داشته باشند.
علاوه بر این، اندام واره های تولید شــده از 
سلول های بنیادی، در پژوهش های بسیاری 
ایجاد شــده اند تا یک مدل ایــده آل و کافی 

برای بررسی احتمال ابتلای بسیاری از اندام ها 
به کروناویروس ســندرم حاد تنفسی 2 باشند که 

می تواند به بررسی های بالینی کمک کند.
گروهی از پژوهشــگران چندین مؤسسه، به بررسی 
نقش ســلول های بنیادی در مقابلــه با کووید-۱۹ 
پرداخته انــد که بررســی سیســتماتیک در مورد 
درمان کووید ۱۹ با اســتفاده از سلول های بنیادی و 

مدل سازی بیماری را در بر دارد.
استفاده از سلول  های بنیادی برای درمان کرونا 

ر  حال د

ضر  حا
درمان کرونا شــدید با پژوهش های بسیاری برای 

سلول های بنیادی به ویژه سلول های بنیادی مزانشیمی 
انجام شده اند. ســلول های بنیادی مزانشیمی به دلیل 
قابلیت تمایز در چند جهت، قابلیت های تعدیل کننده 

ایمنی و در بر نداشــتن مشــکلات اخلاقی، مورد 
توجــه زیــادی قــرار گرفته اند. این ســلول ها از 
بافت های بسیاری اســتخراج می شوند و برای 
ترمیم و بازســازی بافت مــورد نظر به کار 
می روند. ســلول های بنیادی مزانشیمی را 
در حال حاضر می توان از طیف وســیعی 
از بافت های انســانی مانند مغز استخوان، 
خــون بند ناف، بافت چربــی، آندومتر، 
خون رحم، رویان و مواردی از این دست 
استخراج کرد. نخســتین آزمایش درمان 
کووید-۱۹ با ســلول های بنیادی نشان داد 
که تجویز ســلول های بنیادی مزانشیمی برای 
هفت بیمار مبتلا به کووید-۱۹، نتایج درمان آنها 
را بهبود بخشــیده و ارتقا داده است. این آزمایش که 
از 2۳ ژانویه تا ۱۶ فوریه ســال 2۰2۰ انجام شــد، 
واکنش های منفی حاد یا آلرژیک را در هیچ کدام از 
هفت بیمار به همراه نداشت. بیماران پیش از درمان 
با ســلول های بنیادی مزانشیمی، از تب بالا، ضعف، 
تنگی نفس و کم اکسیژنی رنج می بردند. همه نشانه ها 

بین دو تا چهار روز پس از درمان ناپدید شــدند و 
عملکرد ریه همه بیماران نیز بهبود یافت.سلول های 
بنیادی مزانشیمی، بیشترین قابلیت را به عنوان یک 
درمان مبتنی بر سلول برای کووید-۱۹ نشان می دهند 
زیرا دارای ویژگی های تنظیم کننده ایمنی قابل توجهی 
هســتند و می توانند سیستم ایمنی ذاتی و تطبیقی را 
تنظیم کنند. سلول های بنیادی مزانشیمی برای کاهش 
واکنش های ایمنی بیش از اندازه و ســندرم طوفان 
ســیتوکین می توانند انواع گوناگونی از مواد محلول 
و همچنین وزیکول ها و اگزوزوم های خارج سلولی 
را منتشر کنند. همچنین، سلول های بنیادی مزانشیمی 
می توانند به واسطه تعامل مستقیم با سلول های ایمنی 
مانند ســلول های T، سلول های B، درشت خوارها، 
نوتروفیل ها و سلول های کشــنده طبیعی، بر شدت 
و تعــادل واکنش ایمنی تأثیر بگذارند. علاوه بر این، 
بررسی ها نشان می دهند که سلول های بالغ تنها زمانی 
اینترفرون تولید می کنند که ویروس به آنها حمله کند. 
این کار، صدها ژن ضد ویــروس را فعال می کند و 
ســلول های ایمنی را برای مقابله با ویروس به کار 
می گیرد. این در حالی اســت که سلول های بنیادی، 
مســتقل از اینترفرون هستند و می توانند بسیاری از 

ژن های ضد ویروس را به طور مداوم فعال کنند.

تاثیر شگفت انگیز سلول  های بنیادی بر درمان کرونا

سرویس ســلامت // اگر فشار خون بالا دارید، 
می توانید با غذایی ســالم و با سه نوع ورزش به 

طور طبیعی آن را کاهش دهید. 
 با گذشت زمان فشــار خون بالا به رگ ها آسیب 
می رساند و ممکن است به بیماری های قلبی-عروقی 
منجر شود. اما شما می توانید علاوه بر مصرف دارو 
و در پیش گرفتن سبک زندگی سالم، ورزش کنید و 

تأثیر مثبتی بر چگونگی فشار خون خود بگذارید.
متخصصان متناسب با اندازه فشار خون، ورزش های 
متفاوتی را توصیه می کنند که تاثیر مثبت آن بر کاهش 

فشار خون تا 24 ساعت باقی می ماند.
طبــق گزارش مجله »فوکوس«، تقریبا از هر ســه 
شــهروند آلمان یک نفر از فشار خون رنج می برد. 
فشار خون بالا عامل اصلی اکثر بیماری های قلبی-

عروقی در این کشور به حساب می آید، در حالی که 
می توان با یک رژیم غذایی سالم و ورزش های ساده 

به طور طبیعی فشار خون را کاهش داد.
در این گزارش به افرادی که فشار خونشان بالاتر از 
۱4۰ روی ۹۰ است توصیه شده که از ورزش هایی 
مانند پیاده روی، دویدن یا شــنا به مدت ۳۰ دقیقه 

در پنج تا هفت روز در هفته بهره مند شوند. به گفته 
پزشکان، تأثیر این ورزش ها بر کاهش فشار خون 

به اندازه تأثیر داروها و حتی بیش تر از آن هاست.
اگر فشار خون شما بین ۱۳۰ روی ۸5 یا ۱۳۹ روی 
۸۹ باشد باید بیشتر روی تمرین های ورزشی قدرتی 
تمرکز کنیــد، مانند ورزش با وزنه، تمرین های زانو، 
شنای سوئدی )پوش آپ(، پرش متناوب به چپ و 
راست و »برپی« )یکی از کاربردی ترین تمرین های 

ورزشی که فواید فراوانی دارد(.
اما طبق توصیه پزشکان، افرادی که مثلا به دلیل سابقه 
خانوادگی خطر ابتلا به فشار خون بالا را دارند بهتر 

است تمرینات مقاومتی ایزومتریک انجام دهند.
بنابر گزارش دویچه ولــه، ورزش های ایزومتریک 
شامل تمریناتی می شود که در آن ها عضلات بدون 
این که حرکتی انجام شــود منقبض می شوند، مانند 
اعمال نیرو علیه یک مقاومت ثابت مثل دیوار و تخته 
کــه در حین انجام آن، طول عضله ثابت می ماند اما 

حداکثر انقباض در آن انجام می شود.
به گفته محققان، تاثیر این تمرینات منظم ورزشی بر 

کاهش فشار خون حدود 24 ساعت باقی می ماند.

3 راه ساده و طبیعی برای کاهش فشار خون

عوارض جانبی آویشن که سلامتی را تهدید می کند

آئین نامه اخلاق حرفه ای روزنامه دریا
روزنامه نگار موظف است ضمن دفاع از آزادی خبر و تفسیر و انتقاد، اسرار 
حرفه ای خود را حفظ کند و از افشای اطلاعات و اخباری که به صورت 
محرمانه به دست می آورد به جز مواردی که با حکم دادگاه مشخص می 

شود، خودداری کند.

روزنامه  سیاسی ، اجتماعی ، فرهنگی ، ورزشی  
گستره توزیع : منطقه جنوب کشور

مدیر مسئول و صاحب امتیاز : یعقوب دبیری نژاد 

 بوشهر، خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
فارس،کرمان،کهگیلویه و بویر احمد، هرمزگان، یزد

تلفن : 32243734-32246384 -32222793 
 32222635    نمابر:32246600

دفتر : بندرعباس - بلوار امام خمینی )ره( -  سه راه دلگشا 
برج نیلوفر - ورودی غربی-طبقه پنجم - واحد 23

daryanews_bnd@yahoo.com : پست الکترونیکی

چاپ مهدوی کرمان تلفن: 32134838 - 034

سردبیر : سمیه هاشمی پور 
دارای ضریب کیفی 45 و رتبه ششم

 در میان روزنامه های منطقه ای کشور

daryanews.ir : اینستاگرام



امام علی )علیه السلام(: همه کارهای نیک و جهاد در راه خدا در برابر امر به معروف و نهی از منكر چون 
      )نهج البلاغه، حكمت 374(قطره ای است در دریای پهناور.      

ثواب انتشار حدیث روز تقدیم به : 
بنیانگذار روزنامه دریا

زنده یاد حاج ایوب دبیری نژاد
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